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جای خالی سرمایه گذار واقعی 
در معادن سمنان

سمنان یکی از بهترین ظرفیت ها را در زمینه معدن دارد 
اما تغییر متعدد س��رمایه گذاران و واگ��ذاری معادن باعث 
ش��ده بس��یاری از این ظرفیت ها مغفول باقی بمانند. این 
اس��تان معادن بسیاری دارد که در سمت شرق بیشتر آنها 
معادن فلزی مانند مس و کروم، بوکسیت و آهن و... است 
و در سمت غرب عمدتا مصالح و گچ و سنگ اما باید گفت 

اهمیت معادن... 6 2
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 خوشه های معدنی
 کلید بقای معادن

7

روزنه های حیاتی 
تولیدکنندگان

ادغام معادن کوچک

استخراجسبزمیشود؟

بسیاری از کارشناس��ان معتقدند باید هرچه 
س��ریع تر ایجاد خوش��ه های معدن��ی با هدف 
افزایش س��طح علمی و به��ره وری اقتصادی در 
معادن اجرایی و عملیاتی شود.  این خوشه های 
معدنی در زمینه مس��ائل مرب��وط به تحقیق و 
توسعه و خدمات فیزیکی و اجرایی نقش موثری 
خواهن��د داش��ت؛ به عبارت دیگر، خوش��ه های 
معدن��ی دارای ماهیت خصوص��ی و خودجوش 
 بوده و به صورت خودگ��ردان N.G.O فعالیت 

خواهند کرد...

پس از کش��مکش های طاقت فرسا و شمارش 
طولانی آرا جو بایدن به عنوان رئیس جمهوری 
جدید امریکا معرفی شد. پیش از این، تیم وی 
وعده داده بود تا به منظور بالابردن توان تولید 
داخلی از مواد معدنی خود در س��اخت وسایل 
حمل ونق��ل الکتریک��ی، پنل های خورش��یدی 
و دیگ��ر محصولات انرژی در زمینه بخش��ی از 
برنامه های آب و هوایی اس��تفاده کند. انتخاب 
رئیس جمه��ور منتخب امریکا چندین س��ؤال 
درب��اره آین��ده صنای��ع معدنی امری��کا مطرح 

می کند...

خطرتشدیدرکوددربازارآلومینیوم
دبیر سندیکایی صنایع آلومینیوم در گفت وگو با »روزگار معدن« تشریح کرد:

 مجید وفایی فرد
مدیر مرکز تحقیقات فرآوری
7 مواد معدنی ایران 

روزنامه
 اقتصادی معدن 

و صنایع معدنی ایران

در بخش معدن قسمت عمده تصمیم گیری ها 
و برنامه ریزی ها براساس ذخایر معدنی است که 
ای��ن امر، تحت اختیار و مدیریت افراد نیس��ت. 
ام��ا در زمین��ه مباح��ث صنعتی می ت��وان یک 
سیاس��ت گذاری جامع انجام داد و براس��اس آن 
برنامه ری��زی و مدیریت کرد و اقدامات اساس��ی 
را پیش ب��رد. در معدن مباحث زمین شناس��ی 
اهمی��ت بس��یاری دارد. بخ��ش مکان گزینی و 
جغرافیای��ی حرفه ای دس��ت ما نیس��ت و تنها 
برنامه ریزی موضوعاتی مانند استخراج، اکتشاف 

و فرآوری معادن برعهده ماست.
 بنابرای��ن بحث خوش��ه های صنعتی همراه با 
مباحث آمایش س��رزمینی مطرح می ش��ود. در 
مبحث آمایش  س��رزمین، ای��ن موضوع مطرح 
می ش��ود که برای هر سرزمینی باید متناسب با 
ظرفیت ها، اس��تعدادها و اقتصادهای محلی آن 
محی��ط برنامه ریزی کرد. درب��اره بحث معدن و 
خوشه های معدنی باید به ذخایر و ظرفیت های 
معدنی توجه داش��ت. با ای��ن هزینه های بالای 
حمل ونقل نمی توان منطقه ای که فاصله زیادی 
از مع��ادن دارد را به عنوان قطب معدنی تعیین 
کرد. تفاوت اصلی صنایع معدنی و خوش��ه های 
معدن��ی در این اس��ت که برنامه ری��زی صنایع 
معدنی در اختیار ماس��ت و ما قادریم درباره آن 

تصمیم گیری کنیم. 
ادامه در صفحه 2

سرمقاله یادداشت

تیتر های روز
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ادامه از صفحه اول
 ب��رای مث��ال مدیران و تصمیم گی��ران نمی توانند 
کارخانه ه��ای ف��رآوری مع��ادن را در فاصله ای دور 
از مع��ادن اح��داث کنن��د که این اق��دام در حقیقت 
اقتص��ادی و به صرفه ب��ودن ط��رح را از بین می برد. 
ب��ه همین خاطر واحدهای ف��رآوری باید در نزدیکی 

معادن باشد.
ذخایر�زمین�شناسی�معادن��

در زمین��ه خوش��ه های معدنی بای��د پهنه بندی از 
ظرفیت ها و ذخایر زمین شناس��ی داش��ته باشیم که 
البت��ه س��ازمان صنعت، معدن و تجارت اس��تان ها و 
ایمیدرو اقدامات مناسبی در این حوزه انجام داده اند؛ 
ب��رای مث��ال در زمینه مباحثی همچ��ون پهنه های 
اکتش��افی و آنالی��ز م��واد معدنی اقدام��ات موثری 
در س��ال های اخیر ص��ورت گرفته اس��ت.  در بحث 
خوش��ه های معدنی باید لایه های آماری و اطلاعاتی 
خود را در این حوزه گس��ترش و س��پس برنامه ریزی 
جام��ع و کاملی در این ح��وزه انجام دهیم. همچنین 
باید متناس��ب با ذخایر معدنی امکانات زیرساختی را 
فراهم کنیم. در مباحث مرتبط با خوشه های معدنی 
ای��ن ام��ر اهمیت دارد که واحد ف��رآوری محصولات 
مع��ادن را در نزدیکی چن��د معدن ایجاد کنیم؛ برای 
مثال در منطقه ای مثل سیستان وبلوچستان، کرمان 
و خراس��ان نیاز اس��ت ک��ه باتوجه ب��ه ظرفیت های 

موجود، خوشه های معدنی مناسبی را ایجاد کنیم.
هم�افزایی�در�معادن�کوچک��

موضوع��ی که در مع��ادن کوچک اهمی��ت دارد، 
هم افزایی اس��ت، زیرا دنیا به سمت ادغام و هم افزایی 
حرک��ت می کند. مدیریت مع��ادن کوچک در ظاهر 
ب��ا مبحث هم افزایی در تضاد اس��ت اما معادن تعدد 
و تکث��ر زی��ادی دارند و در صورت��ی که مدیریت این 
مع��ادن در قالب کنسرس��یوم ها و خوش��ه ها باش��د 
می توان به درستی کار اکتشاف و استخراج و فرآوری 
را انجام داد. بس��یاری از معادن ما در مناطق محروم 
قرار دارند و به طور قطع، بازگشایی یک معدن اشتغال 
و توس��عه ایجاد می کند. البته ممکن است مشکلات 
زیست محیطی را نیز به همراه داشته باشد که زمانی 
که هماهنگی و یکپارچگی داش��ته باش��یم حداکثر 
استفاده اقتصادی را از معادن خواهیم برد.  خوشه های 
معدن��ی می توانند در کاهش عوارض و تاثیرات منفی 
زیست محیطی به معدنداران کمک کند و در حقیقت، 
مشکلات زیست محیطی را می توانیم از این طریق به 

حداقل ممکن برسانیم.
معدنداری�سنتی��

یکی از مش��کلاتی که در کش��ور وج��ود دارد این 
اس��ت که معادن به ص��ورت س��نتی اداره و مدیریت 
می ش��وند. بس��یاری از معدنداران در این حوزه دانش 
و اطلاع��ات کافی ندارند. طرح عناص��ر نادر و معادن 
کوچک باید به معدنداران در هدایت و راهبری کمک 
کن��د. در حقیق��ت انجمن های صنف��ی می توانند در 
حوزه معدنکاران زغال س��نگ و معدنکاران س��رب و 
روی عملکردی تاثیرگذار داش��ته باش��ند و اطلاعات 
تخصصی را گس��ترش بدهند. برنامه ریزی هایی انجام 
 ش��ده اما باید ضمانت اجرایی نیز برای برنامه ها وجود 

داشته باشد. 
مس��ائل سیاس��ی، اجتماعی، کارگری، تاریخی و... 
در زمینه توس��عه خوش��ه های معدنی تاثیر گذار بوده 
و هس��تند. در ح��وزه صنعت بس��یاری از نهاد های ما 
قدیمی تر هستند اما در حوزه معدن کمتر نهادسازی 

شده است. 
همچنین کار تیمی در حوزه معدن رواج پیدا نکرده 
اس��ت. نوآوری ها و اس��تارت آپ های معدنی ضعیف و 
نوپا هستند و نیاز به کار و هدایت بیشتری وجود دارد.

پیشرفت ۸۴ درصدی 
فولادسازی سفید دشت 

طرح فولادس��ازی س��فید دش��ت با ۸۴ درصد 
پیش��رفت فیزیکی در دس��ت اجراست. به گزارش 
رواب��ط عموم��ی ایمی��درو، س��جاد رس��تمی ب��ا 
بی��ان مطلب ف��وق در بازدی��د از مجتم��ع فولاد 
سفیددش��ت در شهرس��تان بروج��ن اف��زود: این 
طرح بزرگ فولادی با تولید س��الانه ۸۰۰ هزار تن 
آهن اس��فنجی، نیاز واحدهای تولید بیلت و تختال 
کش��ور را تأمی��ن می کند. رس��تمی اف��زود: طرح 
توس��عه فولادسازی این مجتمع شامل کوره قوس 
الکتریکی، کوره پاتیلی و ماشین ریخته گری اسلب 
با ۸۶.۴درصد پیشرفت فیزیکی، اوایل سال۱۴۰۰ 
به بهره برداری می رس��د. وی گفت: با بهره برداری 
از طرح فولادس��ازی مجتمع فولاد سفیددش��ت و 
تکمی��ل زنجیره تولید فولاد، س��الانه بیش از یک 
میلیون تن آهن اسفنجی و تختال در این شرکت 

تولید می شود.

به دنبال برگزاری نشستی در فرمانداری بروجرد با حضور 
عباس گ��ودرزی نماینده مردم بروجرد در مجلس ش��ورای 
اسلامی و جمعی از مسئولان استانی و مدیران وکارشناسان 
ایمیدرو و تعدادی از نمایندگان معدن دار نسبت به شناسایی 
ظرفیت های معدنی لرس��تان جهت رون��ق تولید در صنایع 

معدنی تاکید شد.
و  زمین شناس��ی  روابط عموم��ی س��ازمان  گ��زارش  ب��ه 
اکتشافات معدنی کشور، بر اساس این گزارش، این جلسه به 
ریاست احمد گودرزیان، فرماندار شهرستان بروجرد تشکیل 
و به شناس��ایی ظرفیت های معدنی و راه های توس��عه بخش 
معدن در شهرس��تان بروجرد پرداخته شد. در ادامه نماینده 
مردم بروجرد مجلس ش��ورای اس��لامی گفت: ب��ا توجه به 
اهمیت صنایع معدنی باید اقداماتی در جهت ایجاد وضعیت 
اقتص��ادی در حوزه مع��دن در بروجرد انج��ام گیرد. عباس 
گودرزی ضمن اشاره به به تعداد معادن غیرفعال شهرستان 
بروجرد به برنامه ریزی جهت فعالیت مجدد و توس��عه بخش 
معدن در بروجرد تأکید داش��ت.همچنین عظیمی، مدیرکل 
احیای معادن کوچک ش��رکت تهیه و تولید به توانمندی ها 

و ظرفیت های ایمیدرو جهت توس��عه بخش معدن و تکمیل 
زیرس��اخت های معدنی استان اشاره کرد. سرپرست صنعت، 
معدن و تجارت اس��تان لرستان نیز از دیگر حاضران در این 
نشست بود که ضمن اش��اره به به ظرفیت های غنی معدنی 
استان گفت: ایجاد زیرس��اخت های معادن لرستان از جمله 
شهرس��تان بروج��رد در برنامه های س��ازمان صنعت، معدن 
وتجارت اس��تان اس��ت. در ادامه حجت اله کریمی، مدیرکل 
زمین شناس��ی و اکتش��افات معدنی زاگرس )لرستان( ضمن 
اش��اره به اقدامات و برنامه  های س��ازمان در استان و تشریح 
پروژه های انجام ش��ده و در حال انجام در حوزه زمین شناسی 
و اکتش��افات پرداخت. به گفته وی درحال حاضر اکیپ های 
از س��ازمان در منطقه در حال پی جویی و اکتشافات معدنی 
جهت شناس��ایی ظرفیت های معدنی در منطقه هستند. وی 
به حمایت های اس��تانی و همکاری سازمان صنعت، معدن و 
تجارت استان لرس��تان جهت سرعت بخشیدن به مطالعات 
زمین شناس��ی و اکتشافی در اس��تان تأکید کرد.شایان ذکر 
است؛ نمایندگان معدن دار نیز به بیان مسائل و مشکلاتشان 

در حوزه معدنی پرداختند.

در پی مس��ائل پیش آمده برای آیین نامه س��امان دهی بازار 
فولاد و اختلاف میا ن وزارت صنعت، معدن و تجارت و بورس 
کالا بر س��ر نحوه قیمت گذاری فولاد، خبرهای تازه از ممانعت 
ش��رکت های تولیدکننده از صادرات محصولات ش��ان حکایت 
دارد. هنوز مش��خص نیس��ت آیا  صادرات همه ش��رکت های 
تولیدکننده فولاد ممنوع ش��ده اس��ت یا  نه، اما برخی خبرها 
از ممانع��ت از صادرات محصولات ش��رکت ذوب آهن اصفهان 
حکای��ت دارد. ب��ه گ��زارش فارس، رض��ا شهرس��تانی، عضو 

هیا ت مدی��ره انجمن تولیدکنندگان فولاد با تایید این موضوع 
اعلام کرده اس��ت: درحال حاضر فروش ش��رکت های فولادی 
کاه��ش یا فته و صادرات نی��ز انجام نمی ش��ود، گفت: جلوی 
صادرات ش��رکت ذوب آه��ن اصفهان گرفته ش��ده و صادرات 
اسلب شرکت فولاد مبارکه نیز متوقف شده است، به طوری که 
محموله های فولاد، در بندر و روی کش��تی نگه داشته شده اند 
و فقط دموراژ پرداخت می کنند. وی در پاس��خ به این س��وال 
که آیا  در مورد دستورالعمل عرضه فولاد در بورس کالا جلسه 

جدیدی برگزار ش��ده اس��ت، اظهار کرد: فعلا اتفاق جدیدی 
نیفتاده، اما با توجه به وضعیت پیش  آمده امیدواریم به زودی 
تصمیم درس��تی در این مورد اتخاذ ش��ود. شهرستانی با بیا ن 
اینکه عده ای در حال تیشه زدن به ریشه صنعت فولاد هستند، 
ادامه داد: مقرر شده هر هفته جلسه ای با حضور اعضای انجمن 
تولیدکنندگان فولاد، نوردکاران، معاون معدنی وزیر صنعت و 
مس��وولان بورس کالا برگزار ش��ود، تا موضوع عرضه فولاد در 
بورس مورد بررسی مداوم قرار گیرد. شهرستانی گفت:  البته به 

نظر من جلسه گذاشتن فایده ای ندارد؛ زیرا تجربه نشان داده 
وزارت صنعت براساس تصمیم خود عمل می کند، همان طور 
که هفته گذش��ته مبنای قیمت گذاری فولاد در بورس کالا را 
از ۸۰ درصد نرخ در کش��ورهای مشترک المنافع آسیا ی میا نه 
CIS ب��ه ۷۰ درصد کاهش دادند. عض��و هیا ت مدیره انجمن 
تولیدکنن��دگان فولاد اظهار کرد: برگزاری این جلس��ات فقط 
برای این اس��ت که بگویند ما جلسه گذاشتیم و تصمیمات از 

این جلسات بیرون آمده است.

رئیس خانه معدن ایران گفت: طلا یک فلز ارزش��مند بوده 
و شرایط و ویژگی های خاص خود را دارد که به سیاست های 
کلان در کش��ور باز می گردد. میزان طلای استخراج شده در 
سال گذشته ۱۲ تن بوده است، اما با توجه به ظرفیتی که از 
این فلز در کشورمان وجود دارد می توان این عدد را تا ۴ سال 

آینده به ۳۲تن رساند.
محمدرضا بهرامن در گفت وگو با ایراس��ین افزود: آمار سال 
گذش��ته در زمینه تولید و اس��تخراج طلا نشان می دهد که 
ی��ک حرکت روبه جلو در صنعت طلای ایران در پیش گرفته 

شده است.
به گفته وی، اکتشاف طلا مسائل و ویژگی های خاص خود 
را دارد. س��اختار ما در ایران ای��ن امکان و اجازه را داده تا در 
اعم��اق ۶۰۰ تا ۷۰۰ متر به حفاری پرداخته و موفق ش��ویم 
که این اتفاق، قطعا ش��روع موفقیت آمیز بخش خصوصی در 

صنعت معدنکاری طلا در ایران است.
بهرامن ادامه داد: اگر قرار اس��ت که ایران س��هم خود را بر 

اساس استانداردهای اولیه برای تولید و استخراج طلا داشته 
باش��د باید آن را به ۳۲ تن برس��انیم که البته کار س��اده ای 
نیس��ت؛ در واقع افزایش ظرفیت تولید طلا مانند مانند دیگر 
مواد معدنی همچون سنگ  آهن، سرب و روی و... آسان نیست 
و برای رس��یدن به عدد ۳۲ تن باید شرایط و زیرساخت های 
مهمی فراهم ش��ود که بخش مهمی از این زیرس��اخت ها به 
سیاست گذاری های کلان که توسط متولیان این بخش تدوین 

و تهیه می شود و برنامه های راهبردی باز می گردد.
به گفته وی، به حتم س��هم ایران تولید و استخراج ۳۲ تن 

طلا است که تا ۴ سال آینده به آن دست پیدا می کنیم.
رئی��س خانه معدن ایران ادامه داد: یکی دیگر از موارد مهم 
دیگری که می تواند به رشد صنعت طلا در ایران کمک کند، 
ابزارها، تجهیزات و فناوری هایی اس��ت که مورد استفاده قرار 

می گیرند و روز به روز در حال تغییر و پیشرفت هستند.
 ۱.۵ppm بهرامن افزود: زمانی بود که برداشت طلا به میزان
برای ما غیر اقتصادی بود اما اکنون با توجه به پیش��رفتی که 

در تجهی��زات و همچنین فناوری ها به وجود آمده، برداش��ت 
طلا به میزان ۰.۳۹ppm هم در ایران دارای صرفه اقتصادی 
اس��ت و می توان روی آن کار کرد. یک��ی از رویکردهایی که 
باید در پیش گرفته ش��ود تش��ویق برای اکتش��اف در بخش 
طلاس��ت؛ باید مش��وق های اکتش��اف تقویت ش��ود تا بعد از 
 اس��تخراج طلا و تولی��د محصول به یک کالای اس��تراتژیک 

تبدیل شود.
رئیس خانه معدن ای��ران گفت: روش هیپ لیچینگ برای 
فرآوری و اس��تحصال طلا مورد اس��تفاده قرار می گیرد و در 
جهان به عنوان دوس��تدار محیط زیست شناخته می شود، اما 
در ایران اینگونه نیست. زیرا جامعه را از کلمه ای به نام سیانور 
که ماده مورد اس��تفاده در این روش اس��ت، ترسانده اند؛ در 
حالی که که با این روش در کشورهای خارجی حتی در میان 
جنگل به اس��تحصال طلا با روش هیپ لیچینگ می پردازند، 
بنابراین باید ترس های به وجود آمده از استفاده سیانور را در 

کشور از بین برد. 

زی��را در غیر این صورت امکان فعالیت و اس��تحصال طلا با 
این روش روز دنیا وجود نخواهد داش��ت و نمی توان از ذخایر 

کشور به خوبی بهره مند شد.
بهرامن افزود: ما باید به آخرین دست یافته ها برای برداشت 
بهتر از ذخایر طلا دسترس��ی داشته باشیم. امروزه در جهان، 
تولیدکنن��دگان طلا به برداش��ت ذخایر با عی��ار کمتر روی 
آورده اند. در واقع ش��یوع ویرویس کرونا یک اتفاق خاص بود 
و برخی کش��ورها فعالیت خ��ود را متوقف کردند و در نتیجه 
عرض��ه کم ش��د و نرخ افزای��ش یافت. اما مع��ادن در برخی 

کشورها به سمت تولید طلای کم عیار رفتند.
وی گف��ت: چ��را در ایران نمی توانیم سیاس��ت های خود را 
با ش��رایط روز دنیا تطبی��ق دهیم و دائم با دس��تورالعمل ها 
بازدارنده متولی بخش معدن می شویم؟ این در حالی است که 
متولی بخش معدن باید تشویق به توسعه اکتشافات شود و در 
کنار این موضوع، محدوده ها به افراد متخصص واگذار ش��د تا 
بهترین بهره از ذخایر معدنی کشور به ویژه طلا به دست آید.

رئیس هی��ات عامل ایمیدرو از تش��کیل کارگ��روه تعیین 
استراتژی های مرکز تحقیقات فرآوری مواد معدنی ایران خبر 

داد.
به گزارش رواب��ط عمومی ایمیدرو، وجی��ه الله جعفری در 
نشست بررسی اقدامات و برنامه های مرکز تحقیقات فراوری 
مواد ای��ران افزود: مرکز تحقیق��ات دارای ظرفیت های مثال 
زدنی اس��ت که تاکنون کشور آن طور که باید از آن بهره مند 

نشده است.
وی با تاکید ب��ر اینکه این مجموعه باید بسترس��ازی های 
بزرگ در حوزه معدن و صنایع معدنی داش��ته باشد، گفت: با 
توجه به اینکه حوزه های اکتشاف، استخراج و فرآوری در شمار 
اولویت های حوزه قرار دارد، مرکز می تواند در این بخش های 
راهبردهای توسعه ای را ارائه کند. معاون وزیر صنعت، معدن 
و تجارت تشکیل کارگروره تعیین سیاست های مرکز را مهم 
خواند و افزود: به منظور پیش��برد اه��داف، این مرکز باید از 
ظرفیت های دانش بنیان ها ب��ا تعریف پروژه بهره ببرد چراکه 
 این پیوند زمینه هم افزایی و تس��ریع در برنامه ها را به همراه 

خواهد داشت.

در ادام��ه ای��ن نشس��ت مجی��د وفایی ف��رد، مدی��ر مرکز 
تحقیق��ات فرآوری مواد معدنی ای��ران گفت: نقش آفرینی در 
فرآیند اکتش��اف، ارائه خدمات به بخش خصوصی، توس��عه 
پژوهش های کاربردی، توسعه تست های پایلوت و... بخش از 

خدمات این مرکز است.
وی افزود: از جمله دستاوردهای مرکز می توان به شناسایی 
و امکان سنجی فنی استحصال تیتانیوم و عناصر نادر خاکی، 
امضای ۱۰ تفاهمنامه همکاری با مراکز تحقیقاتی و توس��عه 
پژوهش ه��ای کاربردی با جذب و انج��ام بیش از ۳۶۰ پروژه 

تحقیقاتی، اشاره کرد.
وفای��ی ف��رد گف��ت: ط��رح توس��عه به��ره وری و اقتصاد 
س��بز، طرح تاس��یس پژوهش��کده معدن و صنای��ع معدنی، 
ط��رح عارض��ه یابی فرآین��دی و ارتقای بازیاب��ی و بهره وری 
کارخانه ه��ای ف��راوری کش��ور و... از جمل��ه برنامه های مورد 
توج��ه ای��ن مرکز ب��ه ش��مار م��ی رود. در این جلس��ه امیر 
خرمی ش��اد، معاون برنامه ریزی و توانمندس��ازی و غلامرضا 
 ملاطاه��ری مدی��ر آم��وزش، پژوه��ش و فن��اوری ایمیدرو 

حضور داشتند.

شناسایی�ظرفیت�های�معدنی�لرستان�لازمه�رونق�

صادرات�فولاد�ممنوع�شد؟

ظرفیت�افزایش�تولید�طلا�وجود�دارد

کارگروه�تعیین�استراتژی�های�مرکز�تحقیقات�فرآوری�تشکیل�می�شود

گروه معدن

معدن و صنایع وابس��ته ب��ه آن، از محورهای 
اصلی توسعه اقتصادی کش��ور به شمار می روند.  
استخراج س��نگ آهن به عنوان نخس��تین حلقه 
از زنجی��ره تولی��د ف��ولاد کش��ور از اثرگ��ذاری 
وی��ژه ای در توس��عه صنعتی و اقتصادی کش��ور 
برخ��وردار اس��ت، چراکه این زنجی��ره به تولید 
فلزی اس��تراتژیک منتهی می ش��ود که س��هم 
 بس��زایی در رش��د و توس��عه اقتصادی کش��ور 

ایفا می کند. 
ب��ر همین اس��اس نیز باید اقرار کرد ش��رکت 
معدن��ی و صنعت��ی گل گه��ر با برخ��ورداری از 
منابع غنی س��نگ  آهن نقش��ی ویژه در راستای 
اهداف یادش��ده دارد.  در همین حال می توان با 
بهره گیری از ای��ن ذخایر، این منطقه را به یکی 
از مطرح تری��ن قطب های فعال معدنی و صنعتی 

خاورمیانه بدل کرد. 
گفتنی اس��ت این ش��رکت عظی��م معدنی و 
صنعتی در طول سال های گذشته تلاش کرده با 
بهره گی��ری از این ظرفیت، به مجموعه ای موفق 
و رقابت پذیر در س��طح کش��ور و حتی در سطح 

بین المللی بدل شود.  
حس��ین مدرس خیابانی، مدیرعامل شرکت 
گروه مدیریت س��رمایه گذاری امید در جریان 
بازدید از ش��رکت معدن��ی و صنعتی گل گهر 
تاکی��د کرد: ج��ای خوش��حالی دارد که یک 
بنگاه بزرگ اقتصادی کشور چشم انداز ۲۰۳۰ 
 را ب��رای خود ترس��یم کرده و چنی��ن برنامه

 بلندمدتی دارد. 
استراتژی�افزایش�تولید�زغال�سنگ��

گل گه��ر می تواند در صنعتی ش��دن ایران 
پیش��رو باش��د و مجموعه های فولادی مانند 

گل گهر کمک می کنند کشور بی نیاز شود.
 گفتنی است جمشید ملارحمان، مدیرعامل 
شرکت معدنی و صنعتی گل گهر نیز در جریان 
این بازدید از موفقیت های بزرگ این مجموعه 

در آینده خبر داد.

خلق�موفقیت�های�بزرگ��
هفت��ه گذش��ته حس��ین مدرس خیابان��ی، 
مدیری��ت  گ��روه  ش��رکت  مدیرعام��ل 
سرمایه گذاری امید و هیات همراه با همراهی 
مدیرعامل و جمع��ی از اعضای هیات مدیره و 
معاون��ان و مدیران ش��رکت معدنی و صنعتی 
گل گهر از بخش  های گوناگون منطقه گل گهر 

بازدید کرد.
به گ��زارش روابط عمومی و ام��ور بین الملل 
گل گه��ر،  صنعت��ی  و  معدن��ی  ش��رکت 
مدرس خیابان��ی همچنی��ن در جلس��ه ای که 
با حض��ور مدیرعام��ل، اعض��ای هیات مدیره 
و معاون��ان ش��رکت گل گهر در محل س��الن 
کنفرانس این ش��رکت برگزار شد، حضور پیدا 
کرد.  در ابتدای این جلسه، گزارشی از عملکرد 
شرکت معدنی و صنعتی گل گهر در حوزه های 
مختلف ارائه شد و سپس جمشید ملارحمان، 

مدیرعام��ل ش��رکت گل گه��ر از آمادگی این 
مجموع��ه برای خلق موفقیت ه��ای بزرگ در 
حوزه های مختلف ب��ا همراهی مجموعه امید 

و سایر سهامداران سخن گفت. 
حس��ین مدرس خیابانی، 
مدیرعامل ش��رکت گروه 
مدیریت س��رمایه گذاری 
امید، مجموعه گل گهر را 
یک برند ملی برای کشور 
کرد:  اظه��ار  و  دانس��ت 
س��رمایه گذاری عظیمی که در گل گهر انجام  

شده نباید متوقف شود. 
س��رمایه گذاری های بزرگی ک��ه در زنجیره 
ف��ولاد کش��ور انجام ش��ده، رویاه��ای دیرینه  
ما را محقق کرده اس��ت و ما ام��روز از منابع 
س��نگ آهن خود به اندازه کاف��ی و به بهترین 

شکل استفاده می کنیم. 

مدرس خیابان��ی با بیان اینک��ه، گل گهر در 
منطق��ه س��یرجان و کرمان کاره��ای بزرگی 
انج��ام داده، افزود: گل گه��ر فرهنگ منطقه را 
یک فرهنگ صنعت��ی کرده و بخش بزرگی از 

اشتغال این منطقه را بر عهده دارد. 
مدیری��ت  گ��روه  ش��رکت  مدیرعام��ل 
سرمایه گذاری امید افزود: بزرگ شدن گل گهر 
و توس��عه سیرجان و اس��تان کرمان به تعالی 
کش��ور کمک می کند و هدف م��ا نیز اعتلای 

پرچم نظام جمهوری اسلامی است. 
اگ��ر روزی روی��ای م��ا ای��ن بود ک��ه آب 
خلیج فارس را به فلات مرکزی ایران بیاوریم، 
ام��روز این کار از س��وی ش��رکت های بزرگی 
مانند مجموعه معدنی و صنعتی گل گهر انجام 
شده است.   وی با اشاره به چشم انداز ۲۰۳۰ 
ش��رکت گل گهر بیان کرد: جای خوش��حالی 
دارد ک��ه یک بن��گاه بزرگ اقتصادی کش��ور 

چش��م انداز ۲۰۳۰ را برای خود ترسیم کرده 
و چنین برنامه بلندمدتی دارد. 

ش��رکت معدنی و صنعتی گل گهر می تواند 
باش��د.  پیش��رو  ای��ران  در صنعت��ی ش��دن 
مجموعه ه��ای معدنی و فولادی مانند گل گهر 

کمک می کنند که کشور بی نیاز شود.
سخن�پایانی��

فعالیت های معدنی تاثیر بسزایی در توسعه 
پایدار اقتصادی، اش��تغالزایی و رشد اجتماعی 

مناطقی دارند که در آنها واقع شده اند. 
در همی��ن ح��ال از معادن با عن��وان موتور 
مح��رک توس��عه اقتص��ادی کش��ور نی��ز نام 
می برند، چراکه معادن به عنوان حلقه ابتدایی 
زنجیره تولید در بس��یاری از صنایع ش��ناخته 
می ش��وند. تاثی��ر بخش معدن ب��ر متغیرهای 
کلان اقتصادی قابل توجه به نظر می رسد. البته 
این تاثیر در کشورهایی با ذخایر غنی معدنی 

بیشتر است و باید جدی گرفته شود. 
ایران نیز به سبب وجود ذخایر غنی معدنی 

در رده این کشورها قرار دارد.
تا جایی که در طول س��ال های اخیر تلاش 
ش��ده اقتصاد کش��ور از نفت به سمت و سوی 
معدن و صنایع وابس��ته به آن متمایل ش��ود.  
بر همین اس��اس نیز شرکت معدنی و صنعتی 
گل گهر کوشیده در زمینه اهداف یادشده گام 
بردارد و نقش��ی ویژه ب��رای محرومیت زدایی 
از ای��ن منطقه ایفا کند، موقعیت های ش��غلی 
متعددی ایجاد کند و در همین حال با اجرای 
مس��ئولیت های اجتماعی نقشی اثرگذار برای 
توس��عه منطقه سیرجان و اس��تان کرمان بر 
عهده بگیرد و برای اقتصاد کشور مفید و موثر 
باش��د. بدون تردید تلاش این مجموعه برای 
توس��عه همگون زنجیره ف��ولاد بی بدیل بوده 
و ای��ن در حالی اس��ت که اه��داف بلندمدتی 
را برای افق ۲۰۳۰ ترس��یم کرده است.  امید 
می رود با اجرایی ش��دن این اهداف ش��رکت 
معدنی و صنعتی گل گهر در این چشم انداز به 
یک بنگاه بزرگ اقتصادی در کشور بدل شود.

گل گهر؛ برند ملی  کشور
مدیرعامل�گروه�مدیریت�سرمایه�گذاری�امید�در�بازدید�از�منطقه�گل�گهر�عنوان�کرد
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معدن نیازمند تغییر نگرش مدیران
ب��ا نگاهی ب��ر ذخایر مس موج��ود در جه��ان می بینیم 
ای��ران در رتبه هفتم از لحاظ ذخایر بوده و از ٨٧٠ میلیون 
محت��وای خالص در جهان ٣٦ میلیون تن آن در ایران قرار 

گرفته است.
به گزارش ایراس��ین، ایران دارای ٤/٢درصد ذخایر مس 
جهان بوده و این در حالی اس��ت که به گفته مدیران فعال 
در این بخش همچنین آمار منتش��ر ش��ده می��زان تولید 
محصول نهایی از مس در ایران بس��یار اندک است و تقریبا 
یک درصد از تولید جهان در ایران انجام می شود؛ پس بهتر 
است تا دولت به فکر افزایش ذخایر و اکتشاف آنها در ایران 
باش��د که البته انجام این کار بدون کم��ک گرفتن از افراد 

متخصص و با تجربه امکان پذیر نخواهد شد.
مدیرعامل ش��رکت ملی مس ای��ران نیز به تازگی در این 

زمینه اظهار کرده اس��ت که اکتش��اف ی��ک کار اقتصادی 
اس��ت اما کمتر به آن پرداخته ایم. اردشیر سعد محمدی بر 
اینکه ما نیازمند تغییر نگاه در اکتش��اف هستیم و نیازمند 
تجهیزات جدید هس��تیم  در ادامه گفته است که نمی توان 

با تجهیزات قدیمی کارهای جدید در معادن و تولید انجام 
داد. بنابرای��ن لزوم اس��تفاده از تجهیزات جدید برای انجام 
اکتشافات احساس می شود. )موضوعی که همواره از سوی 
بس��یاری از فعالان معدنی کشور از سنگ آهنی ها گرفته تا 
معدنکاران مس و سرب و روی و حتی سنگ های تزیینی به 
دفعات مکرر شنیده شده، اما اقدامی در جهت بهبود شرایط 
معدنکاری، احیا و نوسازی تجهیزات صورت نگرفته است.(

نکته قابل تامل در خصوص ذخایر مس موجود در جهان، 
کاهش یافتن عیار س��نگ مس در مقابل افزایش و رش��د 
تقاضا برای این فلز با ارزش است؛ خوشبختانه در این زمینه 
نی��ز می بینیم که در ایران نیز ش��رکت های بزرگ فعال در 
صنعت مس به دنبال افزایش تناژ عملیاتی رفته اند، اما باید 
برای باقی  ماندن در بازار جهانی تغییرات رویکردی داش��ته 

باش��ند. چرا که می بینیم روند افزایش��ی س��رمایه گذاری، 
منجر به رش��د در تولید مس می ش��ود و دنیا در حال کار 
برروی س��رمایه اس��ت.در حالی که طی سال ٢٠٢٠ حدود 
٨٣ درصد تولید مس به روش تلغیظ بوده و این زوش ادامه 
دار خواهد بود، پس لزوم اینکه ایران نیز در سال های آینده 
بیشتر پروژه ها در حوزه تولید کننده کنسانتره مس و از این 

روش دنبال کند، احساس می شود.
برای رس��یدن ب��ه این اهداف، نیازمن��د تکنیک های روز 
دنیا هس��تیم؛ چراک��ه امروز بای��د کم عیاره��ا را به حوزه 
فلوتاس��یون ب��رد و از ای��ن روش ب��رای تولی��د محص��ول 
اس��تفاده کرد. همچنی��ن اس��تفاده از فناوری های جدید، 
منج��ر ب��ه افزای��ش ایمن��ی و بهب��ود ش��رایط اقتصادی 
 می ش��ود و باید این نگاه در سیستم های دانشگاهی دنبال 

ش��ود.جالب اس��ت بدانید که ١١ میلیون و ٧١٤ هزار تن 
تولید مس دنیا در ١٠ ش��رکت انجام می شود اما باید گفت 
شرکت مس قادر است در میان این ١٠ شرکت قرار بگیرد 
و شرکت ملی مس ایران نیز می تواند در میان این شرکت ها 
جای گیرد. ایران روی کمربند مس، طلا و س��نگ آهن دنیا 
ق��رار گرفته و می توان با فعال کردن و بهره برداری بهینه از 
این ذخایر ارزش��مند، در جهت توسعه و پیشرفت صنعت و 
اقتصاد کشور گام برداشت. از سوی دیگر با توجه به افزایش 
ن��رخ مواد معدنی در جهان که مس نی��ز در زمره آنها قرار 
گرفت��ه و پیش بینی برای افزایش ن��رخ آن تا ٧هزاردلار تا 
س��ال ٢٠٢٤ دیده ش��ده، فرصت خوبی است تا در جهت 
تولید و توس��عه محصولات ب��ا ارزش افزوده بالاتر همچون 

مس تلاش بیشتری صورت پذیرد.

 خوشه های معدنی
 کلید بقای معادن

گروه معدن

بس��یاری از کارشناس��ان معتقدند باید هرچه سریع تر 
ایجاد خوشه های معدنی با هدف افزایش سطح علمی 
و به��ره وری اقتص��ادی در معادن اجرای��ی و عملیاتی 

شود.
 این خوش��ه های معدنی در زمینه مس��ائل مربوط به 
تحقیق و توس��عه و خدمات فیزیک��ی و اجرایی نقش 
موثری خواهند داش��ت؛ به عبارت دیگر، خوش��ه های 

خودج��وش  و  خصوص��ی  ماهی��ت  دارای  معدن��ی 
فعالی��ت   N.G.O خودگ��ردان  به ص��ورت  و   ب��وده 

خواهند کرد. 
همچنی��ن باتوج��ه ب��ه ل��زوم گس��ترش تحقی��ق و 
توس��عه در بخ��ش مع��دن و تاثی��ر مس��تقیم ای��ن 
موض��وع در ایج��اد فض��ای رقابتی و تبدی��ل معادن 
کش��ور به ی��ک مزی��ت اقتص��ادی، می ت��وان از این 
 راهکار برای بهبود عملکرد و تس��ریع روند اس��تفاده  

کرد.

پهنه های جدید اکتشافی 
واگذار می شود

مجل��س گف��ت:  در  راور  و  کرم��ان  نماین��ده 
ش��رکت مع��ادن زغال س��نگ کرم��ان ٧٢٠ هزار 
تن در س��ال تولی��دات دارد که ب��ه راحتی امکان 
افزایش ٢ یا ٣برابری محقق می ش��ود زیرا سالانه 
 حج��م قابل توجه��ی زغال س��نگ ب��ا ارز ازاد وارد 

کشور می شود.
ب��ه گزارش معدن ٢٤، محمد رض��ا پورابراهیمی 
افزود: این ظرفیت فعلی تولید زغال س��نگ استان 
کرمان را قابل قبول نمی دانیم زیرا توس��عه معادن 
زغال��ی ضمن جه��ش تولید می توان��د موجب به 

کارگیری جوانان بیکار شود.
وی تاکی��د کرد: بیش��ترین امکانات در صندوق 
بازنشس��تگی ف��ولاد وج��ود دارد ام��ا کارگ��ران 
زغال س��نگ کمترین حق��وق را دریافت می کنند 
در حال��ی ک��ه خود و خان��واده این افراد آس��یب 
 بس��یاری از این مع��ادن می بینند ب��ه آنان توجه 

کمتری می شود.
وی افزود: بعضی ها به علت  رویکرد خاص شرکت 
مانع فعال شدن محدوده ها هستند و موانع بیرونی 
و درونی برای فعال س��ازی معادن داریم که موانع 
درونی باید رفع ش��ود و هر معدنی توس��ط تعاونی 

کارکنان فعال شود.
پور ابراهیمی با بیان اینکه هیچ فردی از خارج از 
استان برای فعال کردن معادن زغال سنگ نمی آید 
گفت: واگ��ذاری پهنه های جدید را از طریق اگهی 
به زودی واگذار می کنیم و پیش��نهاد می شود که 
این اقدام از طریق تعاونی و ظرفیت خود ش��رکت 

انجام شود.

 پایش دقیق کووید-۱۹ 
در مجتمع صنعتی چادرملو

همزمان با ش��روع موج س��وم کرونا در س��طح 
کش��ور و اس��تان یزد، مجتمع صنعت��ی چادرملو 
به منظور انجام مس��ئولیت خ��ود در حوزه حفظ 
و صیانت از س��لامت پرس��نل مجتمع ب��ه عنوان 
س��رمایه های گرانقدر انس��انی نس��بت ب��ه انجام 
س��ومین مرحله از ط��رح غربالگ��ری در خصوص 
 شناس��ایی اف��راد مش��کوک ب��ه بیم��اری کرونا 

اقدام کرد.
به گزارش روابط عمومی چادرملو، پورش��ادکام، 
مدی��ر HSE مجتمع صنعت��ی چادرملو گفت: در 
 )cbc و crp(این مرحله، از روش آزمایشات خون
اس��تفاده می ش��ود که در صورت مش��کوک بودن 
نتایج آزمایش��ات، تس��ت تخصصی PCR گرفته 

می شود.
گفتنی اس��ت مرک��ز PCR مجتم��ع صنعتی 
چادرملو با همکاری آزمایش��گاه های معتبر استان 

یزد، انجام این تست ها را بر عهده دارد.

اخبار

خوشه های معدنی، زمینه ساز توسعه

اجرای ۸۰ پروژه خوشه محورارتقای ارزش افزوده محصولات معدنی

ماهیت خصوصی و خودجوش خوشه های معدنی

سخن پایانی...

ش��رط بق��ای بس��یاری از معادن کوچ��ک و متوس��ط ایجاد 
خوش��ه های معدنی اس��ت، چراکه در حال  حاضر ب��ازار رقابتی 
جهانی و افزایش هزینه های تولید س��بب ش��ده صرفه اقتصادی 
حاص��ل از بهره ب��رداری و فرآوری معادن کاه��ش یابد.  یکی از 

مکانیسم هایی که می تواند زمینه را برای افزایش بهره وری و تولید 
معادن فراهم کند، ایجاد خوش��ه های معدنی و کنسرسیوم های 
ضروری است. در واقع افزایش بهره وری در بنگاه ها تنها از طریق 
کاهش هزینه ها در بخش های مختلف همچون استخراج، حمل 

و کاه��ش هزینه های عملیاتی ایجاد ش��ده که ای��ن مهم نیز از 
طریق خوشه های معدنی محقق می شود؛ به این ترتیب می توان 
زمینه را برای اح��داث کارخانه های فرآوری فراهم کرد.  اما این 
پایان کار نیست و ایجاد خوشه ها روی نرخ تمام شده تولید مواد 

معدنی در بازار داخلی نیز تاثیرگذار اس��ت، چراکه تمامی موارد 
ذکر ش��ده همچون زنجیره ای به هم متصل هستند که از طریق 
آنها می توان زمینه را برای پیش��برد صنعت و به نتیجه رساندن 

آن فراهم ساخت.

س��ید رضا عظیمی، مدیر اجرایی طرح احیا، فعال سازی 
و توس��عه مع��ادن کوچک مقیاس در گفت وگ��و با »روزگار 
معدن« با اشاره به تاثیر و عملکرد مثبت ایجاد خوشه ها در 
ح��وزه معدن، گفت: یکی از مواردی که می تواند در ارتقای 
ارزش افزوده محصول معدن نقش بس��زایی داش��ته باشد، 

شکل گیری خوشه های معدنی  است. 
در ش��رایط موجود می توان این شکل گیری را در ٢ قالب 

لحاظ کرد:
 ١- مالکی��ت در یک مجموعه واحد ٢- مالکیت در چند 

مجموعه مجزا.
وی در ادام��ه توضیح  داد: در ش��کل گیری زنجیره تولید 
چنانچه از روش تهاتر ماده معدنی و محصول استفاده شود، 
حاش��یه های سود فروش مس��تقل موجب افزایش درآمد در 
مجموعه های مجزا خواهد ش��د و افزایش توجیه پذیری فنی 
و اقتصادی را در بر خواهد داشت. موارد حقوقی قراردادهای 
فی مابین مجموعه های مجزا مهم ترین نکته در رعایت سهم 
طرفی��ن و تعیی��ن مرزهای لحاظ ش��ده برای عی��ار و نحوه 
تقس��یم محصول اس��ت که باید به آن نیز توجه کافی شود.   
چنانچه پلتفرم ها یا الگوهایی برای روش های تعیین س��هم 
ایجاد شود، به طور قطع می تواند در شکل گیری این خوشه ها 
موثر واقع شود. افزایش ارزش افزوده محصول در زنجیره های 
تشکیل ش��ده از طریق خوش��ه های معدنی، موجب سودده 
ش��دن کل فرآیند خواهد شد. این روند ممکن است موجب 
کاهش حاش��یه سود در بخش معدن ش��ود اما با فرآوری و 
استفاده از فناوری های نوین و بالا بردن ارزش افزوده، سطح 
حاشیه سود نهایی از معدن تا محصول  »های تک« با کیفیت 
بالا قابل توجه خواهد شد. عظیمی با اشاره به اهمیت ارتباط 
میان معدنداران و صاحبان صنایع پایین دس��تی، اظهار کرد: 
ارتب��اط معدنداران و صاحبان صنایع پایین دس��تی می تواند 
در قالب ش��رایط قراردادی مستقل یا تعیین سهم مشخص 
و ایجاد کنسرسیوم های مشترک در ادامه و بقای همکاری و 

اعتمادسازی نقش داشته  باشد.

هم افزایی در فرآیند معدنکاری �
مدی��ر اجرایی طرح احیا، فعال س��ازی و توس��عه معادن 
کوچک مقیاس درباره تاثیر خوش��ه های معدنی در فرآیند 
توس��عه، اظهار کرد: خوش��ه های معدنی رمز بقای معادن 
کوچک هس��تند و موجب هم افزای��ی در فرآیند معدنکاری 
خواهند ش��د. اس��تفاده از ظرفیت خالی واحدهای فرآوری 
و تهاتر ماده معدنی و کنس��انتره و نیز کنسانتره و محصول 
می تواند در تقویت ارتباطات شبکه داخلی معدن و بهره وری 
بلندمدت موثر باش��د. همرسانی مجموعه های مختلف نیاز 
به یک مجموعه دولتی یا شبه دولتی به لحاظ ایجاد اعتماد 
و هماهنگی ه��ای اداری و نیز نقش ش��تاب دهندگی برای 

تسریع در انجام امور دارد.
اشتراک گذاری ماشین آلات �

عظیمی با اشاره به راهکارهایی که برای توسعه و نوسازی 
معادن وجود دارد، گفت: در ش��کل گیری کنسرسیوم های 

مختلف نقش سهامداران باید مشخص شود.
 ای��ن روند، ب��ه بهبود زیرس��اخت های موجود، توس��عه 
ماش��ین آلات صنایع معدنی و تامین سرمایه کمک خواهد 
کرد. در ش��رایط کنونی به دلیل افزایش نرخ ماش��ین آلات 
و مش��کل تامی��ن ارز ب��رای واردات، تنه��ا روش مفی��د 
اش��تراک گذاری ماش��ین آلات، بکارگیری آنها زیر ظرفیت 
تولید یا تامین ماش��ین آلات از طریق صنایع مصرف کننده 
فعالیت ه��ای عمرانی ک��ه به دلیل ش��رایط فعلی و کاهش 
پروژه ه��ای عمرانی غیرفعال هس��تند یا زی��ر ظرفیت کار 

می کنند، است.
 وی در ادامه خاطرنش��ان کرد: یکی از روش های اجرایی 
در توس��عه معادن، پیاده سازی نوآوری در معادن یا توسعه 
کنسرس��یوم های مش��ترک اس��ت؛ بنابراین با شکل گیری 
الگوه��ای مختلف مش��ارکت در تش��کیل کنسرس��یوم ها 
می ت��وان به هم افزایی رس��ید و این هم افزایی موجب رونق 
و تقس��یم بهتر سهم س��هامداران برای فعال سازی معادن 

خواهد شد.

امید احدیه ارومیه، کارش��ناس مسائل معدن در گفت وگو 
با »روزگار معدن«، با اش��اره به تاثیر مثبت ایجاد خوشه های 
معدنی در کش��ور عن��وان کرد: خوش��ه های معدنی به عنوان 
یک طرح و برنام��ه در تمام دنیا اجرایی و با موفقیت روبه رو 

شده اند. در ایران این طرح از سال ١٣٨٣ شروع شد.
وی در ادامه توضیح داد: برای بررس��ی میزان تاثیرگذاری 
خوش��ه های معدنی بای��د از دو زاویه و دیدگاه این موضوع را 
بررسی کنیم؛ یکی اینکه آیا خوشه های معدنی ذاتا می توانند 
تاثیرگذار و مثمرثمر باش��ند و دیگر اینک��ه نحوه اجرای آن 
در کش��ور مناس��ب بوده یا خیر. باید در نظر داش��ت ایجاد 
خوش��ه های معدن��ی در اصل برنامه ای اس��ت که در س��ایر 

کشورها اجرایی شده و نتیجه داده  است. 
خوش��ه در تم��ام دنیا در ح��وزه صنایع دس��تی، صنعت، 
خدمات، فناوری، نانو و... اجرا ش��ده و بازخورد آن را ش��اهد 
هستیم. در ایران نیز حدود ٣٨٢ خوشه تعریف شده و پروژه 

اجرای ٨٠ خوشه نیز به اتمام رسیده  است.
 احدیه درباره ماهیت خوش��ه و تاثیر آن بر معدن، تصریح  
کرد: این پیش��نهاد که مع��ادن را به هلدینگ ها واگذار کنیم 
در واق��ع با س��ازکاری که در دنی��ا رواج یافته مغایر اس��ت. 
بسیاری از کشورهای پیشرفته معدنی به دنبال کوچک سازی 
صنایع و معادن به منظور تس��ریع اقدامات هس��تند، این در 
 حالی اس��ت که در ای��ران در جهت عکس ای��ن برنامه قدم 

برمی داریم.
وی تاکی��د کرد: در دنیا اقداماتی در جهت کوچک س��ازی 
ادارات ص��ورت می گی��رد تا ای��ن نهادها چابک تر ش��وند و 
س��ریع تر اقدامات ضروری را انجام دهند. با کوچک س��ازی، 
سرعت پاسخگویی افزایش می یابد، این در حالی است که در 
ایران کندی ش��رکت ها و معادن به اندازه ای است که تغییر و 

تحولات با سرعت بسیار کمی پیش می رود.
هماهنگی بیش از پیش معادن �

کارشناس مس��ائل معدن در ادامه توضیح داد: در صورتی 
که برنامه خوشه در معادن ما اجرایی شود، موجب هماهنگی 

بیش از پیش معادن خواهد ش��د و در واقع سیاس��ت گذاران 
می توانند سیاست های اس��تخراج، تولید، توسعه  و... را با هم 
طراحی کنند. در این صورت مشکلاتی از قبیل اینکه در یک 
استان چند معدن س��یلیس وجود دارد نیز رفع خواهد شد. 
این مش��کلات ممکن اس��ت هزینه های فرآوری و استخراج 

معادن را چند برابر کند.
وی در ادامه توضیح داد: در بحث خوش��ه های معدنی، یک 
کمیته راهبردی خوش��ه وجود دارد که متشکل از معدنداران 

است. 
زمان��ی که معدنداران ما بخواهند در قالب خوش��ه فعالیت 
کنند، لازم نیس��ت از یک مدیر دس��تور بگیرند، بلکه همان 
کمیت��ه به روند اس��تخراج، فرآوری، تولی��د، بهره برداری و... 
ش��کل می دهد؛ برای مثال انجمن تولیدکنندگان آلومینیوم 
ای��ران زمانی که برنامه ای را مش��خص می کند، تمام اعضای 
انجم��ن از آن برنام��ه پیروی می کنند. در بحث خوش��ه نیز 
دستورالعمل به همین صورت اس��ت. اینکه بخواهیم معادن 
کوچک را به صنایع یا هلدینگ های بزرگ اهدا کنیم در واقع 

مرگ صنایع را رقم زده ایم.
احدی��ه درباره واگ��ذاری معادن کوچک ب��ه هلدینگ های 
ب��زرگ، اظهار کرد: زمانی که مع��ادن کوچک را به صنایع و 
هلدینگ ه��ای بزرگ واگذار کنی��م، در واقع فضای رقابتی را 
در کش��ور از بین برده ایم؛ یعنی هم��ان اتفاقی که در صنایع 

خودروسازی کشور افتاد در معادن کشور نیز رخ می دهد.
 ب��رای مثال زمانی که می خواهیم س��نگ آهن بخریم، در 
صورتی  که ١٠ منبع از این ماده وجود داشته باشد، می توانیم 
در زمینه مس��ائلی همچون قیم��ت، کیفیت و... رقابت ایجاد 
کنیم و به آنچه موردنظر اس��ت دس��ت یابی��م، اما زمانی که 
فقط یک ش��رکت وجود داشته باشد خریدار یا مصرف کننده 
قدرت چانه زنی خود را از دست می دهد و مجبور است همان 
محصول عرضه ش��ده از س��وی تولیدکننده را خریداری کند. 
این امر در قرن حاضر، پذیرفته شده و قابل قبول نیست. در 

تجارت مذاکره کردن و منعطف بودن اهمیت دارد.

تامی��ن س��رمایه و م��واد اولی��ه در بخش مع��دن به دلی��ل نی��از پروژه ها به 
س��رمایه ب��الا از اهمیت زی��ادی برخ��وردار اس��ت؛ از ای��ن رو در بخش معدن 
باتوج��ه ب��ه زیرس��اخت ها می ت��وان ب��ا تجمی��ع واحده��ای کوچ��ک و تولید 
 محص��ولات معدن��ی زمینه را برای رس��یدن به تولید مناس��ب و رو به توس��عه 

فراهم کرد.

 در واق��ع می ت��وان به جرات گفت تش��کیل کنسرس��یوم برای تولی��د انواع 
محص��ولات معدن��ی ضمن اینک��ه صرف��ه اقتص��ادی به دنب��ال دارد، می تواند 
 زمین��ه ص��ادرات را فراه��م ک��رده و به ای��ن ترتی��ب ارزش اف��زوده بالایی را 
به وج��ود آورد. در ح��ال  حاضر ایران نی��ز به دلیل برخ��ورداری از ذخایر معدنی 
فراوان در نقاط مختلف ظرفیت بالایی برای تولید مواد معدنی دارد و می توان با 

برنامه ریزی و س��رمایه گذاری زمینه را برای رشد و توسعه صنایع معدنی فراهم 
کرد.

یکی از مسائل مطرح در توسعه معادن، تجمیع معادن متوسط و کوچک مقیاس 
است که می تواند قابلیت س��رمایه گذاری برای تشکیل و راه اندازی کارخانه ها را 

فراهم و زیرساخت های حمایتی لازم را برای معدنداران ایجاد کند.

خوش��ه های معدنی یا کسب وکار کشور به این خاطر که یکی از زیرگروه های 
وزارت صنعت، معدن و تجارت است نتواسته توفیقی به دست بیاورد.  در صورتی 
که اگر بخواهیم خوشه های معدنی موفقی داشته باشیم باید یک معاونت مجزا 
زیر نظر مستقیم وزیر ایجاد کنیم. با ایجاد خوشه های معدنی، لازم نیست یک 

معدندار به فکر فروش، فرآوری، تحقیق و توسعه و... باشد و تنها روی کار خود 
که استخراج است، تمرکز می کند. 

 در حقیق��ت، برنام��ه کلی توس��ط همان کمیت��ه راهبردی خوش��ه تعیین 
می ش��ود. در خوش��ه های معدنی، کارها به صورت تخصصی تر اجرایی می شود و 

به جای اینک��ه یک کارخانه تم��ام تولیدات را برعهده بگی��رد چندین کارخانه 
تولی��د را انجام می دهند که این منعطف عمل کردن در توس��عه و بهره برداری 
 مع��ادن تاثیرگ��ذار خواهد بود اما تاکنون خوش��ه معدنی در کش��ور تش��کیل 

نشده است.
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مدیرعامل شرکت فولاد مبارکه اصفهان گفت: اجرای برنامه 
توس��عه این شرکت مش��تمل بر ۱۲ طرح، گام موثری در راه 
جه��ش تولی��د در عرصه صنعت فولاد کش��ور و بی اثر کردن 

تحریم هاست.
به گزارش ایرن��ا، حمیدرضا عظیمیان در نشس��ت خبری 
با حضور اصحاب رس��انه در س��الن اجتماعات کارخانه فولاد 
مبارکه با اش��اره به تلاش کارکنان این مجموع، بومی س��ازی 
را بهترین راهکار مقابله با تحریم های ظالمانه علیه کشورمان 

برشمرد.
وی با اش��اره به بومی س��ازی 3ه��زار و ۸۵۰ قطعه در این 
مجتمع صنعتی گفت: این ش��رکت توانست با اصلاح دستگاه 
ش��ماره ۵ ناحیه فولادس��ازی تختال)اس��لب( فولادی خود، 
نخستین بار محصولی با ضخامت 3۰۰ میلی متر تولید کند که 

از مرغوبیت بالایی در تولید محصولات نورد برخوردار است.
عظیمیان افزود: رس��یدن مجموعه فولاد مبارکه به فناوری 
تولید تختال)اسلب( فولادی با ضخامت 3۰۰ میلی متر، ما را 
از بازطراحی دس��تگاه های یک تا 4ناحیه فولادسازی که قرار 

بود ش��رکت های خارجی عملکرد آنها را بهبود دهند، بی نیاز 
کرد. 

وی تصری��ح ک��رد: ط��رح دیگری ک��ه در ف��ولاد مبارکه 
برنامه ریزی ش��ده اس��ت، طرح موس��وم به»آی 4« یا نس��ل 
چهارم فناوری است که فولاد مبارکه را به یکی از مطرح ترین 

فولادسازان جهان تبدیل خواهد کرد.
مدیرعام��ل فولاد مبارکه خاطرنش��ان ک��رد: درحال حاضر 
فولاد مبارکه، نس��ل سوم و ذوب آهن اصفهان، نسل دوم این 
فناوری را در اختیار دارند اما ش��رکت های پیش��رو به سمت 
اس��تفاده از نس��ل چهارم فناوری هوش��مند در حال حرکت 
هس��تند که طرح موس��وم به»آی 4« نیز ب��ه همین منظور 

طرح ریزی شده است.
عظیمیان با بیان اینکه این حرکتی دانشی و بنیانی است که 
صنعت کشور را متحول خواهد کرد، یادآور شد: درحال حاضر 
حدود ۲۰ ش��رکت در جهان از این فناوری استفاده می کنند 
و این طرح تا س��ال ۱4۰4، مجتمع مبارکه را به نسل چهارم 

فناوری مجهز خواهد کرد.

وی در بخش دیگر س��خنان خ��ود به اهمیت این مجموعه 
در ایجاد اش��تغال نیز اش��اره کرد و اظهار ک��رد: این کارخانه 
برای حدود 3۵۰ هزار نفر به صورت مس��تقیم و غیرمستقیم 
اش��تغال ایجاد کرده است و هم اکنون بیش از یکصد شرکت 
با سهام های متفاوت با گروه فولاد مبارکه همکاری می کنند.

عظیمی��ان گف��ت: این ش��رکت، بزرگ تری��ن تولیدکننده 
ورق های فولادی در منطقه منا )خاورمیانه و ش��مال افریقا( 
اس��ت و با داشتن س��هم ۵۰ درصدی در تولید فولاد کشور، 
بزرگ تری��ن تولیدکنن��ده آهن اس��فنجی در دنی��ا ب��ا تولید 

۱۱/4میلیون تن در سال است.
 )GDP(وی با بیان اینکه یک درصد تولید ناخالص داخلی
و ۵ درصد تولید ناخالص داخلی بخش صنعت کش��ور مربوط 
ب��ه فولاد مبارکه اس��ت، اظهارکرد: یک ه��زار کارخانه بطورر 
مس��تقیم و 3هزار کارخانه بطور غیرمستقیم از مشتری های 

این شرکت هستند.
وی همچنی��ن فولاد مبارک��ه را از نظر میزان اس��تفاده از 
آب دارای رک��ورد کم مصرفترین در بین فولادس��ازان جهان 

توصیف و اضافه کرد: مجتمع مبارکه در دنیا کمترین مصرف 
آب در بی��ن کارخانه های فولادی را دارد و آب را بازچرخانی 

و تصفیه می کند.
وی با اش��اره به کمک مالی این ش��رکت به طرح های آبی 
کلان کشور تصریح کرد: فولاد مبارکه همچنین برای ۹ شهر 
اطراف خود، سیس��تم فاضلاب ایجاد و به بخش بهداش��تی و 

تامین آب صنعتی نیز کمک کرده است.
این فعال صنعتی با تاکید بر اینکه ما باید ورق های فولادی 
با اس��تحکام و کیفیت بالات��ر و وزن کمتر تولید کنیم، اظهار 
کرد: تولید ما بیش��تر از مصرف اس��ت اما گاه��ی بازار دچار 
هیجان می ش��ود و بین نرخ تولید اولیه و بازار فاصله می افتد 
که این اش��کال به دلیل نبود مدیریت صحیح در بازار توسطه 

دستگاه های مربوطه است.
عظیمیان در عین حال تصریح کرد: فولاد مبارکه همچنان 
رو به جلو در حال حرکت اس��ت اما به دلیل مشکل نرسیدن 
گاز، ممکن است با افُت تولید مواجه شود و درحال حاضر کم 

شدن سهمیه گاز کارخانه مبارکه، مهم ترین مشکل ماست.

استراتژی فولاد مبارکه برای مبارزه با تحریم ها
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مدیرعام��ل صبا فولاد خلیج فارس در خصوص 
دس��تاوردهای ش��رکت صبا ف��ولاد خلیج فارس 
اظهارک��رد: بعد از حضور تیم جدید مدیریتی در 
این ش��رکت، اقدامات مختلف��ی صورت گرفت و 
ثم��ره آن جهش تولید، افزای��ش 3۵۰ درصدی 
س��ودآوری و رضایت بیش��تر کارگران نسبت به 

گذشته بوده است. 
به گزارش چیلان، سعید بزرگی گفت: بودجه 
شش ماهه دوم امسال شرکت با جهشی بی سابقه 
تدوین شده بود و بر اساس پیش بینی باید شرکت 
بیش از ۸ هزار میلیارد ریال سود محقق می کرد 
ک��ه درحال حاضر بی��ش از ۷۷ درصد آن محقق 
شده و با تلاش همکاران صبا فولاد خلیج فارس، 
برای نخستین بار در تاریخ این شرکت پیش بینی 
می شود سوددهی مثبت ۵ درصد »یعنی بالاتر از 

پیش بینی بودجه« برای این شرکت ثبت شود.
وی ب��ا تش��ریح عملکرد چند ماه��ه اخیر این 
ش��رکت در حوزه ه��ای مختلف اف��زود: در دوره 
مدیریت جدید با بهبود کیفیت و افزایش میزان 
تولید و تکنیک های بازرگانی و اصلاحاتی که در 
خط تولید صورت گرفت س��ود شرکت به شکل 

چشمگیری افزایش یافت.
س�ال  � دو  در  ف�ولاد  صب�ا  کارنام�ه 

گذشته
وی با اش��اره ب��ه عملکرد ش��رکت صبا فولاد 
خلیج ف��ارس در س��ال های ۹۷ و ۹۸ و پی��ش از 
حضور تی��م مدیریت��ی جدید تصری��ح کرد: در 
سال ۹۷، ش��رکت با تولید 3۸۲ هزارتن توانسته 
ب��ود به ۶۰ درصد برنامه تولید دس��ت یابد و در 
ح��وزه ف��روش و س��ود آوری نیز ب��ه ترتیب ۲۱ 
درص��د و 44درصد از برنامه هدف گذاری ش��ده 
محقق ش��ده بود. در س��ال ۹۸ نیز همین روال 
در تولی��د ادام��ه داش��ته و تنه��ا ۵4 درص��د از 
 س��ود پیش بینی ش��ده در بودجه شرکت محقق

شده است.
بزرگی با اشاره به بودجه مالی سال ۹۹ شرکت 
صبا فولاد خلیج فارس گفت: بر اس��اس برنامه در 
نظر گرفته ش��ده برای صبا فولاد در س��ال مالی 
۹۹ ک��ه از ابتدای دی ماه ۹۸ تا پایان آذرماه ۹۹ 
محسوب می شود، تا قبل از حضور تیم مدیریتی 
جدید یعنی تا پایان خ��رداد ۹۹ باید 4۲۵ هزار 
تن محصول تولید می شده که صبا فولاد با تولید 
۲۵۷ ه��زار تن تنها ۶۰ درص��د بودجه را محقق 
کرده ب��ود. در حوزه فروش نی��ز تنها ۲۶ درصد 
از بودجه محقق ش��ده بود و از طرف دیگر در ۶ 
ماهه اول س��ال مالی تنها ۲۸ درصد سود محقق 

گردیده بود.
مدیرعامل صبا فولاد خلیج فارس با بیان اینکه 
تیم ج��وان و جدید مدیریتی از خ��رداد ۹۹ در 
این ش��رکت آغاز به کارکرده اس��ت، عنوان کرد: 
ب��ا عنای��ت خداوند متع��ال و حمای��ت مدیران 
صن��دوق بازنشس��تگی کش��وری و وزارت کار، 
رف��اه و تامی��ن اجتماعی، تی��م مدیریتی جدید 
موف��ق ب��ه ثبت عملک��رد قابل توجه��ی در این 
۵ ماه ش��ده اس��ت به طوری ک��ه در دوره مالی 
منته��ی به ۱۰ آبان ماه ۹۹، میزان انحراف تولید 
از بودج��ه به نصف کاهش یاف��ت که این میزان 
 تولید از ابتدای ش��روع به کار ش��رکت بی سابقه

بوده است.
مدیرعام��ل صبا ف��ولاد خلیج ف��ارس در ادامه 
اف��زود: قطعا اگر زمان بیش��تری تا پایان س��ال 
مال��ی در اختی��ار بود می توانس��تیم ب��ا عنایت 
پروردگار و با تلاش و کوشش همکاران ارزشمند 
صبا ف��ولاد خلیج فارس رقم پیش بینی ش��ده را 
محق��ق کنیم و انح��راف از پیش بینی را به صفر 
برسانیم. البته پیش بینی شده است که در ۲ ماه 
آینده، مجموع تولیدات ۶ ماهه دوم س��ال مالی 
ش��رکت را با رکورد چشمگیری به ثبت برسانیم 
 و جه��ش تولی��د را در مجموع��ه صب��ا فولاد به 

نظاره بنشینیم.

افزایش سه و نیم برابری سود آوری  �
بزرگی به س��ودآوری ش��رکت نیز اشاره کرده 
و گفت: بودجه ش��ش ماهه دوم امس��ال شرکت 
با جهشی بی س��ابقه تدوین شده بود و بر اساس 
پیش بینی باید ش��رکت بی��ش از ۸ هزار میلیارد 
ریال س��ود محقق می کرد که درحال حاضر بیش 
از ۷۷ درصد آن محقق شده و با تلاش همکاران 
صبا فولاد و عنایت الهی، برای نخس��تین بار در 
تاریخ صبا فولاد پیش بینی می ش��ود سود دهی 
مثب��ت ۵ درصد یعنی بالاتر از پیش بینی بودجه 

برای این شرکت ثبت شود.
مدیرعام��ل صبا ف��ولاد خلیج ف��ارس در ادامه 
تاکید کرد: تیم جدید مدیریتی که برای خدمت 
به جامعه فرهیخته و ارزش��مند بازنشس��تگان و 
همچنین اعتلای صنعت کش��ور و با هدف ایجاد 
جهش تولی��د، کار خود را در این ش��رکت آغاز 
نموده اس��ت، تا کنون توانس��ته با جهش تولید 
و س��ود آوری میزان سود ش��رکت را به بیش از 
3۵۰درصد ) س��ه و نیم برابر ( سال قبل افزایش 
دهد و در حوزه تولید نیز متوس��ط تولید را به ۲ 

برابر سال قبل رسانده است.
بزرگ��ی همچنین تاکید ک��رد: افزایش تولید، 
افزایش فروش و افزایش س��وددهی تنها بخشی 
ازاتفاقات خ��وب در دوران مدیریتی جدید بوده 
به طوری که در ماه های گذش��ته بر اساس شعار 
سال )جهش تولید(، ظرفیت تولید از ۸۰ درصد 
ظرفیت اس��می پایین تر نیامد و تولیدی با ثبات 
و مداوم در جریان بوده اس��ت و این به نوبه خود 

یک اتفاق بی نظیر در تاریخ این شرکت است.
ثبات بخشی به روند تولید �

مدیرعام��ل صبا ف��ولاد خلیج ف��ارس در ادامه 
افزود: یکی از اصلی ترین نکاتی که ما را در مسیر 
دستیابی به هدف ترس��یم شده »جهش تولید« 
یاری رس��اند، کاه��ش توقفات بس��یار زیاد خط 
تولید و ثبات بخش��ی به روند تولید بود. این امر 
با تلاش مدیران جوان صبا فولاد و با پش��تیبانی 
متخصص ترین نیروهای کش��ور در حوزه فناوری 
میدرکس ص��ورت پذیرفت و تقریب��ا در تمامی 
توقفات ش��رکت تا بدین لحظ��ه، از برنامه پیش 
بوده ای��م و در زمان��ی کوتاه ت��ر از پیش بینی ها 

فعالیت های تعمیراتی به انجام رسیده است.
بازس��ازی و بهس��ازی هم زمان ماش��ین های 
بریک��ت س��ازی، کوئیچ تانک ها، ف��ورس فیدر، 
رولیک ه��ای آموند، فلکس��یبل ها و... بخش��ی از 
فعالی��ت هایی اس��ت که در مس��یر اصلاح خط 
تولید و با اس��تفاده از ت��وان داخلی انجام گرفت 
و هم زمان افزایش می��زان تولید نیز گام به گام 
ب��ه پیش رفته و با ی��اری خداوند تلاش خواهیم 
کرد خط تولید را به س��مت دستیابی به ظرفیت 
اس��می هدایت کنیم. البته در این زمینه با توجه 

به منحص��ر به فرد بودن کارخانه بریکت س��ازی 
صبا فولاد در کش��ور، مش��کلات ف��راوان فنی و 
پش��تیبانی وج��ود دارد که با همدل��ی و باور به 
توان داخلی از این مش��کلات عبور خواهیم کرد. 
در ای��ن مدت ضمن افزایش محس��وس کیفیت 
محصول تولیدی ش��رکت، واحد ه��ای جدیدی 
مانند دفتر فنی، مهندس��ی صنایع، واحد انرژی 
سیالات، بومی س��ازی و... نیز به مجموعه اضافه 
شد تا ضمن افزایش توان تولیدی، کاهش میزان 
توقفات را داش��ته باش��یم. این رویکرد باعث شد 
می��زان خرابی و حجم تعمیرات ب��ه میزان قابل 
توجهی کاهش یابد که همه این موارد نتایج خود 
را در افزایش چش��مگیر ش��اخص های تولیدی و 
قابلیت دسترس��ی تجهیزات و در نتیجه افزایش 

میزان سوددهی شرکت نشان خواهد داد.
اولی�ه  � م�واد  موج�ودی  افزای�ش 

پشتیبان خط تولید
وی در ادام��ه تاکید کرد: یک��ی از اصلی ترین 
مش��کلات ش��رکت از ابتدای تاس��یس تاکنون، 
تامی��ن  مواد اولیه برای خ��ط تولید بود که البته 
این مش��کل برای اکثریت صنایع فولادی کشور 
وج��ود دارد. در هنگام تحوی��ل کارخانه به تیم 
جدید مدیریتی، متاس��فانه میزان گندله موجود 
در انب��ار کارخانه تقریبا نزدیک به صفر بود اما با 
اقدامات انجام شده ضمن تامین نیاز روزانه خط 
تولی��د، درحال حاضر میزان موجودی پش��تیبان 
خ��ط تولید به بیش از ۱۲۰هزار تن رس��یده که 
می بایست بر اساس اس��تاندارهای موجود ایران 
این ع��دد افزایش یاب��د تا پای��داری خط تولید 
تضمین ش��ده و هزین��ه فرصت از دس��ت رفته 

کاهش یابد.
افزایش ۲۲۳ درصدی صادرات �

مدیرعام��ل صبا فولاد خلیج ف��ارس همچنین 
ی��ادآوری کرد: امروز مفتخرم ک��ه اعلام کنم بر 
اس��اس گزارش مراجع اطلاعاتی کشور، شرکت 
صب��ا ف��ولاد خلیج فارس با رش��د ۲۲3 درصدی 
در صدر تولید کنن��دگان فولاد ایران در صادرات 
هفت ماهه اول امس��ال قرار گرفته و با فاصله از 
همه همکاران خود پیش اس��ت. در این گزارش 
نام همه بزرگان صنعت فولاد ) ذوب آهن، فولاد 
مبارکه و بقیه ( حضور دارد و این صدر نشینی در 
حضور بزرگان، افتخار عظیمی است که به یاری 

خدا حاصل شده است.
استفاده از روش های نوین بازاریابی  �

و جذب مشتری
بزرگ��ی با تاکید ب��ر اینکه در ۶ ماه گذش��ته 
اقدام��ات اصلاحی فراوان��ی در روش های فروش 
محص��ول نیز انجام گرفته اس��ت، عن��وان کرد: 
تمامی روش های نوین بازرگانی را که در اندوخته 
تجربی خود داش��تیم ب��ه کار گرفتیم تا حداکثر 

منافع ممکن را برای بازنشستگان محترم و معزز 
استحصال کنیم و با هرگونه انحصار مقابله کنیم. 
یکی از دلایل کاهش سود در گذشته، فروش به 
نرخ داخلی و صدور مجوز صادراتی برای تولیدات 
بود که در دوره جدید به طور کامل متوقف ش��د 
و با ش��فافیت کامل، تفکیک میان فروش داخلی 
و صادراتی صورت پذیرفت. استفاده از روش های 
نوین بازاریابی و جذب مش��تریان باعث ش��د تا 
جامعه خریداران محصولات ش��رکت صبا فولاد 
توس��عه بی س��ابقه ای یافته و فضا ب��رای فعالیت 
براب��ر و عادلانه همه بازیگ��ران مطرح این عرصه 
بازگردد. تمامی فروش ه��ا در این دوره در قالب 
مزایده و بر اساس شرایط قانونی صورت پذیرفت 
و در برگزاری مزایده ها بس��یار سختگیرانه تر از 
چارچوب ه��ای قانونی هم عم��ل کردیم. فروش 
کارم��زدی متوقف ش��د و با افزای��ش ضرایب و 
اص��لاح قراردادهای ف��روش و روش های کنترل 
بازار موفق شدیم در شرایط کرونا که نرخ جهانی 
فولاد کاهش یافته ب��ود، بیش از ۱۰ درصد نرخ 
ف��روش محصولات ش��رکت را افزایش دهیم و با 
بی س��ابقه ترین رقم های فروش، محصولات صبا 

فولاد را به بازار عرضه کنیم.
تزری�ق ارز حاص�ل از ص�ادرات به  �

چرخه اقتصاد کشور
وی در ادام��ه افزود: اکن��ون دریافت وجوه به 
ص��ورت منظ��م و قانونی ص��ورت می پذیرد؛ ارز 
حاصل از صادرات نیز در سامانه نیما و به صورت 
کامل به چرخه اقتصاد کش��ور تزریق می شود تا 
در این ش��رایط بحرانی نقشی کوچک در تامین 
نیازهای کش��ور داشته باشیم. هم اکنون شرکت 
صبا فولاد خلیج فارس در لیس��ت خوشنام ترین 
شرکت ها در بانک مرکزی قرار دارد و هیچ گونه 

تعهد ارزی انجام نشده در کارنامه خود ندارد.
کاهش ارزبری تولید با بومی سازی  �

وی در خصوص تامین قطعات یدکی نیز گفت: 
ب��ا توجه به تحریم ه��ای ظالمانه، در س��ال های 
گذش��ته مش��کلات زیادی ب��رای تامین قطعات 
یدک��ی وج��ود داش��ته و تامین قطع��ات یدکی 
از خ��ارج از کش��ور و با هزینه های س��نگین و با 
مش��کلات فراوان انجام می گرفت. تیم مدیریتی 
جدید با بررس��ی دقی��ق و باور به ت��وان داخلی 
بخ��ش بزرگی از نیازهای خط تولید را به دس��ت 
توانمند تولیدکنندگان داخلی سپرد و استراتژی 
بومی س��ازی و حداکثر استفاده از توان داخلی را 
س��رلوحه حرکت خود قرارداد. بزرگی افزود: باور 
به توان داخلی در ش��رایط کنونی با ریسک های 
فراوان مدیریتی روبه رو بود و در بسیاری از موارد 
برای نخس��تین بار و با روش مهندسی معکوس 
انجام می گرفت. صنعتگران خلاق ایرانی در زمینه 
تولی��د و تعمی��ر به کمک مهندس��ان صبا فولاد 

خلیج فارس آمدند و برای نخستین بار توانستیم 
نسبت به ساخت و تولید برخی از تجهیزات اقدام 
کنیم که تاکنون نمونه مشابه آن در داخل وجود 
نداش��ت و برای تامین آنها باید هر بار ارز زیادی 
از کشور خارج می شد. در برخی موارد اصلاحاتی 
در ماش��ین ها صورت گرفت که از طراحی اولیه 
نیز پیشی گرفتند. با این روش و با کاهش میزان 
خرید خارجی و اس��تفاده از توان داخلی تاکنون 
موفق ش��ده ایم با افتخار بیش از یک سوم سهم 
کاهش مصارف ارزی کش��ور در استان هرمزگان 
را بر عهده بگیریم و در این زمینه نیز خدمتگزار 

مردم شریف هرمزگان باشیم.
 آغاز اقدامات مهم و زیربنایی برای  �

پیشرفت شرکت
بزرگی با تأکید بر چشم انداز توسعه و پیشرفت 
ش��رکت صبا فولاد خلیج فارس گف��ت: اقدامات 
مهم و زیربنایی برای پیش��رفت ش��رکت صورت 
گرفته و واحدهای س��ولفورزدایی و بریکت سرد 
در مرحله بررس��ی بوده و اج��رای آنها به زودی 
انج��ام می گیرد و خط دوم بریکت س��ازی نیز در 

مرحله شناسایی مشاور است.
اص�اح س�اختار و اس�تراتژی منابع  �

انسانی
بزرگ��ی ضمن بیان اینکه اصلی ترین س��رمایه 
هر ش��رکت، نی��روی انس��انی آن اس��ت افزود: 
توج��ه به رفاه و امنیت منابع انس��انی در تمامی 
واحد ها سرلوحه اصلی حرکت در صبا فولاد قرار 
گرفت و هر آنچه تا کنون به دس��ت آمده حاصل 
اعتماد بیشتر به منابع انسانی و ایجاد حس خود 
باوری در میان آنان اس��ت. نوس��ازی و بهسازی 
ساختمان ها و فضای کار با هدف ایجاد محیطی 
فرح بخش و آرام انجام گرفت و توجه بیش��تر به 
منابع انسانی از اهداف اصلی شرکت شناخته شد.
وی ضم��ن اش��اره مجدد ب��ه اهمی��ت منابع 
انس��انی گفت: با هدف ایجاد عدالت، اصلاحاتی 
در روش پرداخ��ت حق��وق ص��ورت پذیرفت تا 
تبعیضات موجود میان کارگران برداش��ته ش��ود 
و در مرحل��ه بعد با بهره گیری از توان دانش��گاه 
تهران، بزرگترین پروژه اصلاح ساختار و طراحی 
استراتژی منابع انسانی در استان هرمزگان کلید 
خورد. طراحی چارت س��ازمانی، ش��رح ش��غل، 
ش��رایط احراز، سختی کار، ... و در صدر آن طرح 

طبقه بندی مشاغل در حال اجرا است.
ارتقاء سطح رفاهی کارکنان �

مدیرعام��ل صبا ف��ولاد خلیج ف��ارس در ادامه 
اف��زود: واحد آموزش، ش��اه بیت فراموش ش��ده 
در صب��ا ف��ولاد خلیج ف��ارس بود ک��ه به همت 
همکاران عزیز من با بالاترین درجه اهمیت آغاز 
ب��ه کار نمود. آیین نامه ه��ای انضباطی، آموزش 
و توانمندس��ازی و … نی��ز تدوی��ن ش��د. نظام 
پاداش تولی��د با هدف ایجاد انگیزه برای افزایش 
بهره وری و همچنین مشارکت کارگران در نتایج 
تلاش خود صورت گرفت. توس��عه فضای سبز با 
کاشت 3۰۰ اصله درخت، ساماندهی قرارداد های 
چندگان��ه تامین نیرو، برگزاری بیش از ۲۰ دوره 
آموزش��ی در زمینه های تخصصی تولید و … از 
دیگر اقدام��ات انجام گرفته در ای��ن مدت بوده 
اس��ت. وی در خصوص امکانات رفاهی کارگران 
نی��ز ذکر کرد: پرداخت حقوق در نخس��تین روز 
هر ماه نخس��تین اقدام در صبا فولاد خلیج فارس 
در این حوزه بود. پیاده س��ازی طرح طبقه بندی 
مش��اغل براس��اس مبان��ی علمی و اس��تفاده از 
توان علمی متخصصان دانش��گاه و صنعت یکی 
از مس��ائل مهم پیگیری ش��ده در ح��وزه منابع 
انس��انی در دوره جدید بود. همچنین تاس��یس 
تعاونی مصرف، تش��کیل منظم کمیته های وام، 
عقد قرارداد با باشگاه های ورزشی، فروشگاه های 
لوازم خانگی و … از دیگر خدمات ارائه ش��ده به 
کارگران است. تش��کیل تعاونی مسکن کارکنان 
شرکت صبا فولاد خلیج فارس با هدف خدمت به 
جامعه کارگری نیز از جمله اقدامات رفاهی مهم 

دیگر در ۶ ماه گذشته بوده است.

افزایش۳۵۰درصدیسودآوریدرصبافولادخلیجفارس

 کاهش
 حوادث فولاد شادگان

مدیرعامل ش��رکت صنعت فولاد شادگان، شاخص 
تک��رار حوادث در این مجتمع تولیدی را  4/۵۷در ۹ماه 

عنوان کرد.
به گزارش معدن نیوز، س��عید قاس��م زاده با اشاره به 
بهب��ود وضعیت HSE در ای��ن مجتمع تولیدی گفت: 
ش��اخص تکرار مجموع ح��وادث طی ۹ ماه امس��ال با 
کاهش از رقم  ۷/3۹به  4/۵۷در مقایس��ه با مدت مشابه 

سال گذشته، بهبود 3۸ درصدی را نشان می دهد.
وی با بیان اینکه شاخص شدت حوادث نیز با کاهش 
از ۰/۰۲ به۰/۰۱3 ، بهبود 3۵ درصدی را نشان می دهد، 
افزود: میزان اس��تفاده از لوازم حفاظت فردی از ۸۰/۷4 
به ۸۸ افزایش یافته اس��ت و شاهد بهبود ۹ درصدی در 

این زمینه هستیم.
قاس��م زاده با اب��راز خوش��نودی از بهبود های ایجاد 
ش��ده، اظهارکرد: تا رس��یدن به نقط��ه آرمانی خود در 
همه شاخص های مربوط به HSE، هنوز راه طولانی در 
پیش داریم، اما پیشرفت در این زمینه چشم گیر و قابل 
قبول است و امیدواریم با همکاری همه دست اندرکاران 

بتوانیم به نقطه استاندارد برسیم.

مسئول توقف صادرات 
 محصولات ذوب آهن 
وزارت صنعت است

معاون فنی گمرک ایران گفت: محدودیت صادراتی 
ایجاد ش��ده برای شرکت ذوب آهن مربوط به بخشنامه 
وزارت صنع��ت، مع��دن وتجارت در خص��وص صدور 
تاییدیه مجوز صادرات محصولات فولادی از سوی این 

وزارتخانه است.
 به گزارش تس��نیم، چند روز قبل به صورت غیر قابل 
انتظاری همزمان با موج مخالفت فعالان بازار س��رمایه 
با بخش��نامه وزارت صنعت در خصوص عرضه فولاد در 
بورس کالا، مصوبه ای از هیات مدیره شرکت ذوب آهن 
در فضای مجازی منتش��ر ش��د که حواش��ی زیادی در 
خص��وص ممنوعی��ت ص��ادرات محصولات ش��رکت 

ذوب آهن و نقش دستگاه های دولتی به همراه داشت.
مهرداد جمال ارونقی با اعلام این موضوع که شرکت 
س��هامی ذوب آهن اصفهان از ابتدای امسال تا ۲۰ دی 
ماه بی��ش از ۱۵۰۰ فقره اظهارنامه صادراتی به گمرک 
ارائه کرده اس��ت گفت: این شرکت ۷3۲ هزار تن کالا به 
ارزش بی��ش از ۲۸۰ میلی��ون دلار را در کمترین زمان 
ممک��ن از گمرکات کش��ور صادر کرده اس��ت.به گفته 
ارونقی، اقلامی مانند ش��مش از آهن و فولاد، پروفیل، 
انواع مواد برای س��اخت الکترود، پرلی��ت و چدن خام 
عمده محصولات صادراتی ش��رکت ذوب آهن اصفهان 
از ابتدای امسال تاکنون بوده است. معاون فنی گمرک 
گفت: در این مدت ۷۹۲ اظهارنامه صادراتی، مربوط به 
میل��ه آهن و ۶۶۰ اظهارنامه مربوط به صادرات پروفیل 
بوده اس��ت. باید توجه داشت این شرکت از تسهیلاتی 
مانن��د گم��رک اختصاصی ب��رای ص��ادرات بهره مند 
بوده اس��ت و همچنین ش��رایط ارزیابی در محل برای 
این ش��رکت صادراتی فراهم ش��ده است. همین طور با 
توجه به قرار گرفتن نام ش��رکت ذوب آهن اصفهان در 
فهرست فعالان مجاز اقتصادی ۱۸ مورد انواع تسهیلات 
گمرکی نیز برای این ش��رکت لحاظ شده است. ارونقی 
با اش��اره به انتش��ار مصوبه هیات مدی��ره ذوب آهن در 
خص��وص ممانعت گمرک از صادرات محموله های این 
شرکت متذکر ش��د: هیچ گونه توقفی در روند صادرات 
کالاهای این شرکت از سوی گمرک ایران وجود نداشته 
اس��ت؛ این درحالی اس��ت که طبق تصمیمات هفتاد و 
نهمین جلس��ه کارگروه تنظیم بازار در تاریخ ۵ اسفند 
ماه ۱3۹۸ که از س��وی معاون بازرگانی وزارت صنعت و 
دبیر کارگروه تنظیم بازار به گمرکات ابلاغ ش��ده است، 
ص��ادرات کلیه محص��ولات فولادی از قبیل: ش��مش، 
اس��لب، میلگرد و... منوط به تایید مجوز از سوی وزارت 
صنعت معدن و تجارت ش��ده است. معاون فنی گمرک 
تأکی��د کرد: اگر آن وزارتخانه نس��بت ب��ه صدور مجوز 
صادراتی اقدام کند گمرک نیز در اس��رع وقت نس��بت 
ب��ه انجام تش��ریفات گمرکی محموله ه��ای صادراتی 
ش��رکت اقدام خواهد کرد، اما با عدم تایید سیس��تمی 
وزارت صنعت، امکان صادرات برای این ش��رکت وجود 

نداشته است. 
این مقام مس��ئول تاکید کرد: هرچن��د با تطویل در 
صدور مج��وز صادرات از س��وی وزارت صنعت، معدن 
و تجارت، صادرات ش��رکت ذوب آهن با ایستایی هایی 
مواجه شده است اما پیگیری ها نشان می دهد اقدامات 
لازم برای صدور مجوزه��ای صادراتی محموله های در 
گم��رک مانده، از س��وی وزارت صنع��ت در حال انجام 
اس��ت. ارونقی گفت: این موضوعات ب��ه تایید مدیران 
ش��رکت ذوب آهن اصفهان رس��یده و بر این اساس، در 
نامه ۱۸ دی ماه، توضیح��ات مربوط به اقدامات وزارت 
صنعت و گمرک، از سوی مدیرعامل شرکت مزبور ارائه 

شده است.

اخبار
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پس از کش��مکش های طاقت فرسا و شمارش 
طولانی آرا ج��و بایدن به عنوان رئیس جمهوری 

جدید امریکا معرفی شد.
پی��ش از این، تی��م وی وعده داده ب��ود تا به 
منظور بالابردن توان تولید داخلی از مواد معدنی 
خود در س��اخت وس��ایل حمل ونقل الکتریکی، 
پنل های خورشیدی و دیگر محصولات انرژی در 
زمینه بخشی از برنامه های آب و هوایی استفاده 

کند.
انتخ��اب  مع��دن«  »روزگار  گ��زارش  ب��ه 
رئیس جمه��ور منتخ��ب امریکا چندین س��ؤال 
درباره آینده صنایع معدنی امریکا مطرح می کند. 
آی��ا ورود او می تواند تی��ر خلاصی بر حفاظت از 

محیط زیست باشد؟
 آیا دولت بعدی می تواند ذخایر معدنی حیاتی 
این کشور را دو برابر کنند؟ آیا این دولت برنامه 
مش��خصی برای نوس��انات نرخ کامودیتی ها در 

جنگ تجاری دارد؟ 
افزایش�بهره�گیری�از�توان�داخلی��

بای��دن همچنی��ن به منظ��ور اج��رای انرژی 
پ��اک چندین ط��رح را در قالب بازگش��ت بهتر 
س��رمایه گذاری در اختی��ار دارد ضم��ن اینک��ه 
علاوه بر آن ملزم اس��ت تا سیاس��ت های خود را 

اجرایی کند.
 در همین راستا افزایش تولیدات وسایل نقلیه 
الکتریکی و راه اندازی سیستم بزرگ منابع انرژی 
تجدید پذیر در تامین فلزات و مواد معدنی جدید 

هم مورد نیاز است.
Ashley Burke مع��اون ارش��د ارتباط��ات 
انجم��ن مل��ی مع��دن امری��کا می گوید: س��ال 
۲۰۲۱ فرصت��ی برای کاخ س��فید ایجاد می کند 
تا آسیب پذیری این کشور در انرژی، امنیت ملی، 
تولی��د و زنجی��ره تأمین در پزش��کی را برطرف 
کند.با توجه به اینکه ما درک درس��تی از رقبای 
ژئوپلیتیک��ی در مواد معدنی داریم امکان تأمین 
مناب��ع مورد نیاز خود از داخل کش��ور نیز وجود 

دارد.
هنگام��ی که به فن��اوری پیش��رفته ای که در 
آینده این کش��ور ضروری اس��ت نگاه می  کنید 

خواهی��د دید که گس��ترش تولی��دات ما بدون 
پش��تیبانی از بومی س��ازی صنایع معدنی ما به 

سادگی امکان پذیر نخواهد بود.
رویک�رد�س�بز�در�اس�تخراج�معادن���

امریکا
در می��ان پیش بینی ه��ای موج��ود، حرک��ت 
دولت بایدن به س��مت اس��تفاده از فناوری سبز 
و اج��رای توافق پاریس اتفاق نظ��ر وجود دارد و 
انتظار م��ی رود که دوران گذار به س��مت انرژی 
الکتریکی جدید س��ریع تر انجام ش��ود و به نظر 
 می رس��د که دولت جدید امریکا ب��ر اجرای آن

همت گمارد.
جو بایدن در جریان مب��ارزات انتخاباتی خود 
ق��ول داد ک��ه در صورت پی��روزی در انتخابات، 

رویکرد سبز را دنبال خواهد کرد.
 GPB Global بوری��س ایوان��ف، بنیانگ��ذار
Resources معتقد اس��ت ک��ه تولیدکنندگان 
بات��ری و فل��زات پای��ه در چه��ار س��ال آینده 
ب��ا تمرکز ب��ر زیرس��اخت ها می توانن��د موجب 

 تقوی��ت رویکرده��ای س��بز در افزای��ش انگیزه 
بایدن شوند.

وی می گوی��د: این اتفاق تأثیر بس��یار مثبتی 
روی کامودیتی های مورد اس��تفاده در وس��ایل 
نقلی��ه الکتریکی مانن��د لیتیوم، م��س، نیکل و 
کبال��ت و همچنی��ن کامودیتی های��ی که برای 
صفح��ات خورش��یدی و زیرس��اخت های انرژی 
تجدید پذیر که مورد اس��تفاده ق��رار می گیرند 

خواهد گذاشت.
همچنین انتظ��ار می رود برنام��ه بایدن برای 
اعمال استانداردهای دقیق تر در مصرف سوخت 

به فروش خودروهای برقی کمک کند.
ایوانف معتقد است: با بهره گیری از استانداردها 
تا سال ۲۰۳۰ چهار میلیون خودروی الکتریکی 
در جاده ه��ای ایالات متح��ده در ح��ال حرکت 

خواهند بود. 
ب��ه همین منظور نیاز اس��ت ت��ا ذخایر باتری 
افزای��ش یابد و ای��ن بدان معناس��ت که کبالت 

بیشتری مورد نیاز است.

علاوه بر این حرکت به س��مت تولیدات پایدار 
رو همچنین فناوری های سازگار با محیط زیست 
هدایت به سمت افزایش تقاضا برای عناصر نادر 
خاکی هماره با لیتیوم و کبالت را بیشتر خواهد 

کرد.
ایوان��ف معتقد اس��ت: حرکت به این س��مت 
می تواند بر تجارت مواد معدنی سنتی که بر پایه 
فلزات اساسی و زغال سنگ است تأثیر بگذارد و 
موجب افزایش فرصت ه��ا و رقابت ها در مناطق 
جدی��د ش��ود و می تواند به این معنی باش��د که 
اکتش��افات در مناطق جدی��د جغرافیایی جهان 

شکل بگیرد.
گذار�از�انرژی�فسیلی��

بایدن رئیس جمهور منتخب به طور آشکارا از 
تح��ولات در انرژی حمایت کرده اس��ت هرچند 
که هن��وز هم تا مدت��ی به منابع س��وخت های 
فس��یلی نی��از خواهی��م داش��ت ام��ا حمای��ت 
 امریکایی ه��ا در این دوران گ��ذار ضروری به نظر 

می رسد.

در همی��ن رابط��ه ش��رکت تحقیق��ات ب��ازار 
مورنینگ در س��ال ۲۰۲۰ نظرسنجی انجام داد 
که نشان می داد ۸۵ درصد از مردم امریکا نگران 

افزایش نرخ برق هستند. 
ضم��ن اینکه در ای��ن گزارش اعلام ش��د که 
اکثریت امریکایی ها به منظور گذار از سوخت های 
فس��یلی به س��مت انرژی ب��دون آلاینده حاضر 

نیستند حتی یک سکه بیشتر بپردازند. 
ب��ه همین منظور دولت باید درباره هزینه های 

دوره انتقال واقع بین باشد.
هنگامی که حساس��یت ها بین چین و امریکا 
در م��واد معدن��ی به س��مت مناقش��ات حرکت 
می کن��د. چی��ن ب��ر روی ۹۰ درص��د از تولید 
 عناص��ر کمیاب خود تصمیم��ات جدیدی اتخاذ 

می کنند. 
از همی��ن رو کارشناس��ان نمی توانند تأثیرات 
تصمیم��ات دول��ت در ن��رخ کامودیتی ها و مواد 
معدن��ی را بدون توجه به روابط دیگر کش��ورها، 

نادیده بگیرند.

رشد ۳۳ درصدی صادرات 
سنگ آهن برزیل

صادرات سنگ آهن )اصلی ترین ماده اولیه برای تولید 
فولاد( از برزیل بیش از ۳۳ درصد رش��د داش��ته اس��ت. 
ب��ه گزارش ایراس��ین، صادرات س��نگ آه��ن از برزیل در 
ماه دس��امبر ) ماه گذش��ته میلادی( بیش از ۳۳ درصد 
رشد داشته است.برزیل تا سال ۲۰۱۸ میلادی بزرگترین 
صادر کننده س��نگ آهن در جهان بود.بر اس��اس گزارش 
وزارت اقتص��اد برزی��ل، صادرات س��نگ آهن از برزیل در 
ماه دس��امبر ۲۰۲۰ یک س��وم بیشتر از صادرات این کالا 
در دوره مش��ابه س��ال ۲۰۱۹ بوده اس��ت. در ماه دسامبر 
۲۰۲۰ در مجم��وع از برزی��ل ۳۳ میلی��ون و ۱۷۰ هزار تن 
سنگ آهن به سایر کشورها صادر شده است، در حالی که 
در دوره مشابه سال ۲۰۱۹، فقط ۲۴ میلیون و ۹۹۰هزار 

تن سنگ آهن از برزیل صادر شده بود.

افزایش نرخ محصولات 
فولادی در ترکیه

بازار فولاد ترکیه س��ال جدید میلادی را با افزایش نرخ 
آغاز کرده است.

به گزارش ایراسین، با وجود آنکه تمام قیمت های فولاد 
تخت ترکیه در دسامبر سال ۲۰۲۰ به شدت افزایش یافت 
و انتظار می رفت که بازار در ژانویه ثابت بماند، اما قیمت ها 
در سال جدید نیز افزایش یافته زیرا تقاضا برای محصول 

فولادی در سطح جهانی زیاد است.
تولیدات نورد گرم ترکیه تا آوریل کاملا رزرو شده بودند 
و فع��الان ب��ازار معتقد بودند که خرید در ژانویه همچنان 
ادامه خواهد داش��ت؛ البته این پیش بینی به ش��رطی بود 
ک��ه قیمت ها ثابت باش��د. در س��طح جهان��ی، اخیرا تمام 
قیمت های فولاد به بالاترین س��طح خود حداقل طی دو 
س��ال گذش��ته رسیده اند و به دلیل تقاضای زیاد در چین 
که بیش از ۵۰ درصد س��هم تولید و تجارت جهانی دارد، 

این تقاضا همچنان در حال افزایش است.

اخبار
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سرپرست س��ازمان صنعت، معدن و تجارت لرستان گفت: 
ظرفیت و ظرفیت خوبی در بخش معادن لرستان وجود دارد 
که سرمایه گذاری در این حوزه روند پیشرفت و توسعه استان 

تسریع می هد.
ب��ه گ��زارش ایرن��ا، بختی��ار رازان��ی در جلس��ه هلدینگ 
س��رمایه گذاری در شهرستان بروجرد که در محل فرمانداری 
برگزار ش��د افزود: ظرفیت های زیادی در حوزه معادن استان 
وجود دارد که به نظر می رسد تاکنون از این ظرفیت به خوبی 

استفاده نشده است.
وی اضافه کرد: زاگرس میانی بین خوزس��تان و بخش��ی از 

لرس��تان است که در خوزس��تان ۶ کارخانه سیمان که عمده 
مواد اولیه آنها در این معادن است، وجود دارد ولی در استان 
لرس��تان تنها کارخانه سیمان دورود بوده و ۱۰ سال است که 

در کارخانه سیمان خرم  آباد مشکلاتی وجود دارد.
رازانی اظهار کرد: اساس معدن کاری، پی جویی و اکتشاف 
اولیه اس��ت که نیاز به تهیه نقشه زمین شناسی و توپوگرافی 
دارد و هر چ��ه مقیاس بزرگ تر باش��د بهت��ر می توان کنکاش 
کرد. وی گفت: ضروری اس��ت تا یک گروه زمین شناس��ی را 
در اس��تان مس��تقر کنیم که وظیفه آنه��ا پهنه بندی و تهیه 
نقش��ه های توپوگرافی و اکتش��اف اولیه است که تاکنون این 

مهم در اس��تان انجام نشده اس��ت. سرپرست صنعت، معدن 
وتجارت لرستان با اشاره به ظرفیت های معدنی بروجرد افزود: 
بیشتر معادن بروجرد مواد معدنی کاشی و سرامیک است که 
می توانس��ت قطب تولید مواد اولیه کاش��ی و سرامیک کشور 

باشد.
رازانی بیان کرد: کارخانه س��یلیس در این منطقه در حال 

راه اندازی است که حدود ۷۰ درصد پیشرفت فیزیکی دارد.
وی س��ازمان ایمیدرو را به عنوان یک س��ازمان توسعه ای 
در بخ��ش معادن معرف��ی کرد و گفت: وظیف��ه ایمیدرو این 
اس��ت که محرومیت زدای��ی در این حوزه را انج��ام دهد و از 

ظرفیت های معدنی در اس��تان هایی مانند استان ما استفاده 
شود. سرپرس��ت صنعت، معدن و تجارت لرستان اضافه کرد: 
س��ازمان زمین شناس��ی مکلف شود نقش��ه های ۲۵ هزار در 

استان با اولویت مناطق معدنی را انجام دهد.
وی با اش��اره به ایجاد زیرس��اخت ها در حوزه معادن افزود: 
صنعت، معدن و تجارت بروجرد لازم است که معادن بروجرد 
را احصا کند و باید زیرس��اخت ها ایجادشود که در این زمینه 

سازمان ایمیدرو آماده سرمایه گذاری در این بخش است.
رازان��ی گفت: در بازدید از مع��ادن الیگودرز و چگنی مبلغ 
۳۰میلیارد تومان برای معدن این ۲حوزه در نظر گرفته شد.

رئی��س س��ازمان صنع��ت، مع��دن و تج��ارت کهگیلویه و 
بویراحمد گفت: امسال ۷هزار کیلومتر مربع از مساحت استان  
به عنوان پهنه اکتش��افی دنا برای کار مطالعاتی به س��ازمان 
توس��عه و نوس��ازی معادن و صنایع معدنی و ش��رکت تهیه 

وتولید مواد معدنی ایران ارسال شده است.
س��الار حسین پور در گفت وگو با ایرنا اظهار کرد: این میزان 
حدود نیمی از مساحت استان را در بر می گیرد، که نتایج آن تا 

پایان امسال ارائه خواهد شد.
وی افزود: پروان��ه بهره برداری معدن فس��فات چرام صادر 
شده و با ش��رکت تهیه وتولید مواد معدنی ایران برای تأمین 
و تکمیل دیگر زیر س��اخت های آن، رایزنی های لازم صورت 

پذیرفته است.
از محل اعتبارات تملک دارایی های سرمایه ای استان مبلغ 
۲۰ میلیارد ریال برای تکمیل زیرس��اخت گاز آن هزینه شده 

است.
رئی��س س��ازمان صنع��ت، مع��دن و تج��ارت کهگیلویه و 
بویراحمد تصریح کرد: بر اس��اس مصوبات انجام ش��ده دیگر 
زیرساخت های تأسیساتی از جمله برق، آب و جاده دسترسی 

را ایمیدرو و شرکت تهیه و تولید انجام  خواهند داد.

حسین پور بیان کرد: درباره معادن بوکسیت استان، ۳معدن 
با ظرفیت ذخی��ره تقریبی یک میلیون و ۳۵۰ هزار تن فعال 

هستند.
وی ابرازک��رد: بر اس��اس مطالع��ات اکتش��افی امیدواریم با 
شناس��ایی معادن جدید بوکس��یت زمینه لازم  برای احداث 

واحد فرآوری و تولید پودر آلومینا در استان تحقق یابد.
رئیس سازمان صنعت، معدن وتجارت کهگیلویه و بویراحمد 
اضافه کرد: در خصوص معادن گچ و سلستین استان با توجه 
ب��ه ظرفیت های موج��ود، مطالعات و امکان س��نجی احداث 

کارخانه فرآوری معادن فوق انجام  پذیرفته است.

حسین پور عنوان کرد: در یک مرحله  از سوی شرکت  تهیه 
و تولید مواد معدنی ایران، به مزایده  گذاشته که انتظار می رود 
ب��ا توجه به  ظرفیت خوب و خلوص بالای معادن فوق، زمینه 

جذب سرمایه گذار هر چه سریع تر انجام گردد.
وی درخص��وص واحد تولید آهک هیدراته چرام گفت: این 
کارخانه با ظرفیت تولید سالانه ۳۰ هزار تن محصول و حجم 
س��رمایه گذاری بالغ بر ۲۵۰ میلیارد ریال و پیشرفت فیزیکی 

۶۵ درصد در شهرستان چرام در حال احداث است.
 حس��ین پور افزود: انتظار می رود تا پایان سال  یا ۳ماه اول 
۱۴۰۰ به بهره برداری کامل برس��د که زمینه اشتغال ۷۰نفر 
به صورت مس��تقیم و ۱۰۰ نفر دیگر را به طور غیرمس��تقیم 
فراهم کند. رئیس س��ازمان صنعت، معدن وتجارت کهگیلویه 
و بویراحم��د در خصوص تکمیل و ایجاد زیرس��اخت معادن 
اس��تان بیان کرد: براساس  طرح زیربناها در امسال ۱۰ معدن 
از معادن اس��تان  انتخاب شده است. وی تصریح کرد: نام این 
معادن به س��ازمان  توسعه ونوس��ازی معادن و صنایع معدنی 
ایران ارسال شده اند تا نسبت  به  ایجاد و یا تکمیل زیرساخت ها 
اقدام کنند. حسین پور در مورد پرداخت تسهیلات به واحدها 
و صنایع معدنی  تاکید کرد: تاکنون  ۱۷ واحد معدنی اس��تان  

جهت  دریافت تس��هیلات معدنی  وصنایع معدنی  به صندوق 
بیمه س��رمایه گذاری فعالیت های معدنی، معرفی شده اند که 
از این تعداد تاکنون مبلغ ۱۰۰ میلیارد ریال اجرایی و مابقی 
پرونده ها در دس��ت بررسی هس��تند. بیشترین معادن استان 
در شهرس��تان بویراحمد )۲۲ مورد( و بیشترین معادن فعال 
در شهرستان گچس��اران )۱۲ مورد( واقع شده اند. کهگیلویه 
و بویراحم��د در جنوب کش��ور جزو مناطق ح��وزه زاگرس و 
از نظ��ر معادن در حوزه رس��وبی غیر فلزی قرار دارد. هر چند 
کهگیلویه و بویراحمد از نظر معادن جزو مناطق بس��یار غنی 
کش��ور محس��وب نمی ش��ود اما ظرفیت های مطلوبی در این 
ح��وزه وجود دارد. تاکنون ۷۵ فقره پروانه بهره برداری معدنی 
با حجم س��رمایه گذاری افزون بر ۳ هزار و ۳۰۰ میلیارد ریال 
در این اس��تان صادر ش��ده اس��ت. این تعداد در کهگیلویه و 
بویراحم��د دارای ذخیره قطعی بی��ش از ۱۵۰۰ میلیون تن 
اس��ت و ظرفیت استخراج اسمی سالیانه این معادن قریب به 
۵.۵ میلیون تن اس��ت. اس��تخراج واقعی سالیانه معادن فعال 
بیش از ۲.۵ میلیون تن است. کهگیلویه و بویراحمد ۷۲۳هزار 
نفر جمعیت دارد که حدود ۴۴ درصد آنان در روستاها زندگی 

می کنند.

لرستان ظرفیت خوبی در بخش معدن دارد

انجام مطالعات معدنی ۷ هزار کیلومتر مربع در کهگیلویه و بویراحمد 

جای خالی سرمایه گذار واقعی در معادن سمنان
گروه معدن

استان سمنان یکی از بهترین ظرفیت ها را در 
زمینه معدن دارد اما تغییر متعدد سرمایه گذاران 
و واگ��ذاری معادن باعث ش��ده بس��یاری از این 

ظرفیت ها مغفول باقی بمانند.
این استان معادن بس��یاری دارد که در سمت 
شرق بیشتر آنها معادن فلزی مانند مس و کروم، 
بوکسیت و آهن و... است و در سمت غرب عمدتا 
مصالح و گچ و سنگ اما باید گفت اهمیت معادن 
اس��تان در ذخایر آنها ب��ه صورتی که برای مثال 
یک پنجم کل کرومیت ایران در این استان و در 

روستای فرومد از توابع میامی قرار دارد.
کیفیت معادن فلزی استان سمنان سبب شده 
ت��ا به راحتی نتوان از کنار آنها گذش��ت، معادن 
پتاس، کرومیت، مس، منگنز و بوکسیت و ده ها 
معدن دیگر سبب ش��ده تا میزان سرمایه گذاری 
در معادن اس��تان س��منان نیز افزای��ش یابد اما 
ای��ن امر آفت هایی را هم در میان داش��ته که از 
جمله آن می توان به حضور سرمایه گذار نماهایی 
ن��ام برد که مدتی مع��ادن را می خرند از وام آنها 
بهره ب��رداری می کنن��د و در ش��هرها آپارتم��ان 

می سازند.
این موضوع سبب شده تا معادن پرشماری در 
استان بیش از ۱۰سرمایه گذاری در همین ۲ تا۳ 
سال اخیر داشته باش��ند و هرگز به بهره برداری 
و اش��تغال پیش بینی ش��ده و قابل انتظار دست 
نیابند اما در این بی��ن چرا آنقدر راحت می توان 
در اس��تان سمنان معدن خرید؟ آیا نظارتی روی 
کسانی که معدن می خرند وجود دارد یا می توان 

از پروانه های معدنی سو استفاده هم کرد؟
موضع دولتی ها شفاف است همگی می گویند 
ک��ه نظارت کامل بر معادن وجود دارد همه چیز 
امن و امان اس��ت و چرخ مع��ادن دارد با کمک 
بخش خصوص��ی به خوبی می چرخد اما واقعیت 
این گونه نیس��ت حال بس��یاری از معادن استان 
خراب اس��ت وگرنه صدای اس��تاندار سمنان در 
نمی آی��د که به فروش یک مع��دن به ۱۰ نفر در 

۲سال اعتراض کند.
ب��رای پیگیری موضوع، مهر ب��ا علیرضا نجفی 
کارش��ناس معدن و کسی که تجربه معدن داری 
و س��رمایه گذاری را داش��ته و هم اکنون مدرس 
 معدن اس��ت گفت وگو کرده اس��ت که در ادامه

می خوانید.
برای ش�روع بگویید ماج�رای واگذاری  �

پرتعداد معدن چیست؟
ابتدا بای��د این موضوع را اذع��ان کنیم که در 
طول یکس��ال اخی��ر به مراتب واگ��ذاری معادن 
سخت تر شده و نظارت خوبی وجود دارد اما این 
نظارت ها بس��یار دیر انجام ش��ده اند و در ۲دهه 
اخی��ر تا جایی که جا داش��ت از معادن اس��تان 
س��منان به خصوص در شهرستان های سرخه و 
میامی سو استفاده شد. حال به سوال بازگردیم. 
ماجرا از جایی ش��روع ش��د که عده ای به دنبال 
این بودند که یک ش��به س��ریع ترین راه را برای 
افزای��ش ده برابری سرمایه هایش��ان پیدا کنند و 
چه دیواری از تولید در این استان کوتاه تر است؟ 
در نتیجه به تولید در بخش معدن روی آوردند با 

سرمایه هایشان معادنی را خریدند یا پهنه هایی را 
ثبت کردن��د و کمی خرج کردند و برای دریافت 
وام تولی��د مبادرت ورزیدند و همی��ن که وام را 
دریاف��ت کردند معدن را به کس دیگر فروختند، 
وام را در بخش های دیگری مانند خانه سازی و... 
خرج کردند.بعد از مدتی مردم متوجه شدند هیچ 
نظارتی بر روی واگذاری معادن نیست و می توان 
به ص��ورت قول نامه ای حتی ی��ک معدن خرید 
گو اینکه ش��ما یک موتور گازی بخواهید بخرید. 
در نتیجه هجوم نوکیس��ه هایی ک��ه قصد پولدار 
شدن داش��تند به معادن افزایش یافت و در یک 
بازه زمانی معدن مس میامی در ۳س��ال بیش از 

۱۰مالک داشت.
جال��ب اینک��ه بنده متق��ن و صریح به ش��ما 
می گوید در یک برهه زمانی در ۵، ۶ س��ال پیش 
اگر مسئولی روز شنبه به بازدید از معدن می رفت 
با یک مالک روبه رو می شد اگر چهارشنبه همان 
هفته دوباره به معدن می رفت مالک دیگری از او 

استقبال می کرد.
و مس�ئولان و م�ردم ه�م در اندیش�ه  �

اشتغال؟
دقیقا مس��ئولان خوش��حال ک��ه ببینید این 
ظرفیت های معدنی ما چه کرده که مردم از شهر 
می آیند گروه گروه معدن می خرند! اما سه سال 
که گذش��ت و بدهی های بانکی س��ر بیرون آورد 
دولت متوجه شد که عدم نظارت درست و هجوم 
افراد غیر چه ضربه ای را به معادن استان سمنان 
وارد کرده اس��ت البته باید انص��اف را هم گفت 
ای��ن عدم نظ��ارت در ش��اهرود و میامی و حتی 
دامغان بیش��تر از دیگر نقاط بود به خصوص در 
میامی صدای همه مس��ئولان عالی استانداری را 

هم درآورد.
یعنی به عبارت دیگر هر جا که توسعه یافتگی 
کمتری بود هجوم این سرمایه گذار نماها بیشتر 
می شد زیرا سوءاستفاده از کلماتی مانند اشغال، 
سرمایه گذاری، تولید و... باعث می شد تا کارشان 
راحت تر باش��د و بهتر بتوانن��د معدن بخرند و با 

یک برگه کاغذ آن را دوباره بفروشند.

نظارت ها از چه جایی رخ داد؟ �
 به نظر ش��خصی من از وقتی که وام ها را پس 
ندادن��د. اگ��ر وام ها را به موقع پ��س می دادند تا 
همین امروز که با شما صحبت می کنم هم رویه 
واگذاری کاغذی معادن به خصوص در میامی که 
قطب معادن فلزی شمال شرق ایران است، ادامه 
می یافت. ش��ما هر کار دوست دارید انجام دهید 
ام��ا بدهی بانک ها را بدهید وگرنه در بوق و کرنا 

کرده و شما را رسوا می کنند.
ب��ه نظ��رم آدم هایی که نااهل بودن��د وارد این 
گود ش��دند و وام گرفتند خیلی بی انصاف بودند 
که حداقل اقس��اطش را پرداخت نکردند! با این 
نظ��ارت ضعیفی که در اس��تان س��منان وجود 
داش��ت به عقیده من اگر وام ها را پس می دادند 
هنوز هم می شد در میامی با یک قول نامه معدن 
خری��د و وام گرفت و در خیابان ش��هید رجایی 
ش��اهرود آپارتمان ساخت و نمایش را هم سنگ 

سفید کرد.
امروز چطور؟ �

عرض کردم امروز نظارت ها خیلی بهتر ش��ده 
و کس��ی که می خواهد س��رمایه گذاری کند باید 
اهلی��ت خود را ب��ه اثبات برس��اند اما حرف من 
این است که بس��یار دیر این اتفاق رخ داد یعنی 
زمانی که دیگر عصاره و جان مایه اصلی شاهرگ 
اقتصاد معدن اس��تان سمنان به خصوص معادن 
فلزی توسط کس��انی که سوءاستفاده می کردند، 

مکیده شد و امروز چیزی باقی نمانده است.
این واگ�ذاری قول نامه پ�ی در پی چه  �

ضرری داشت؟
ب��ه نظ��رم مهم ترین ض��رر آن س��لب اعتماد 
بانک ها بود. امروز س��رمایه گذار واقعی با بدبختی 
و این بروکراسی شدید که وجود دارد اگر معدنی 
را بگیرد آنقدر اذیت می ش��ود که قید وام گرفتن 
را بای��د بزند و نهایتا ب��رای تأمین نقدینگی باید 
ش��ریک بی��اورد زیرا راح��ت ت��ر از در افتادن با 
بانک ها است. امروز بانک ها البته زرنگ تر شده اند 
و ب��ه راحت��ی وام نمی دهند اما بروکراس��ی هم 

پیچیده تر شده است.

در واقع مس��ئولان استان س��منان برای حل 
مشکل عدم حضور سرمایه گذاران نااهل نخستین 
کاری که کرد، پیچیده تر کردن بروکراسی اداری 
ب��ود یعنی اذیت بیش��تر س��رمایه گذاران واقعی! 
ام��روز به راحت��ی وام ب��ه مع��ادن نمی دهند و 
جالب اینجا اس��ت که بهین ی��اب که زمانی برای 
واحده��ای کش��اورزی و دام��داری، صنعت��ی و 
 معدن��ی بود هم آنقدر تغیی��ر کرده که به معادن

داده نمی شود.
در ای��ن بین کس��ی ضرر کرد ک��ه واقعا قصد 
خدمت در حوزه معادن را داش��ت و سرمایه اش 
را به میدان آورده بود این افراد در واقع در آتش 
دیگران سوختند و قواعد عجیب و غریب و بعضا 
خلق الساعه صنعت معدن برای جلوگیری از ورود 

نااهلان گریبان آنها را هم گرفت.
راه حل منطقی چه بود؟ �

ابتدا بگویم که اگر مقصود ارزیابی و س��نجش 
صلاحیت س��رمایه گذاران ب��ود، این کار قبلا هم 
انجام می ش��د اما بدون تع��ارف باید گفت وادی 
معدن یک وادی اس��ت که معم��ولا با پول های 
میلیاردی س��ر و کار دارد و وقتی پول از میلیارد 

گذشت نظارت ها هم تفاوت می کند.
مقصود رشوه است؟ �

عدم رعایت درس��ت قانون سابقا به وفور دیده 
می ش��د هرچند امروز ش��رایط بهتر شده است و 

به راحتی نه می توان معدن خرید نه وام گرفت.
به ضرره�ای ورود غیر اهل ها به معادن  �

بازگردیم
بله؛ در کنار س��لب اعتماد بانک ها و همچنین 
سوختن س��رمایه گذاران واقعی که قصد خدمت 
داشتند و به آتش سوءاستفاده کنندگان سوختند 
بای��د اقتصاد محلی را هم اش��اره کرد. امروز باید 
گفت معدن به یکی از مزیت های مهم اقتصادی 
استان س��منان بدل شده اس��ت در نتیجه ضرر 

معادن یعنی ضرر کل اقتصاد استان سمنان.
وقتی س��رمایه گذاری در معادن ش��کل گیرد 
یعنی یک مزیت اقتصادی استان سمنان تقویت 
شده است و در کنار آن اشتغال زایی، رونق تولید، 

ایجاد فرآوری و واحدهای صنایع تبدیلی معادن 
و... نیز ص��ورت می گیرد که همگی در نهایت به 
یک تحول اقتصادی منجر می ش��وند که حضور 
نااه��لان در ای��ن حوزه تم��ام ای��ن فرصت ها را 

می سوزاند.
بهتر نیست تعاونی ها وارد سرمایه گذاری  �

معدنی شوند؟ 
خی��ر؛ اصلا بخش تعاونی در اس��تان س��منان 
زمین��ه موفقی نبوده اس��ت. قاطعان��ه می گویم 
تعاون در این اس��تان زمینه ای شکس��ت خورده 
محس��وب می ش��ود زیرا یک مورد حتی تعاونی 
موف��ق ما در زمینه تولی��د نداریم که برای مثال 
در طول س��ال از آن تجلیل کنیم! ما اصلا از پایه 
مش��کل فرهنگ تعاون و همکاری را داریم و هر 
زمان تعاونی شکل گرفت به دعوا و ضرر انجامید.
چند تعاونی در همین شهرستان های شاهرود 
و میامی که مثال زده ش��د تأسیس شد؟ تعاونی 
کشاورزی در بس��طام، مجن که حتی سردخانه 
هم تأسیس کردند اما چه شد؟ امروز کجا است؟ 
اص��لا چیزی به نام فرهنگ تعاون و همکاری در 

اقتصاد استان سمنان معنایی ندارد.
پس باید چه کرد؟ �

اولا نظارت ه��ا و فیلترها باید تقویت ش��ود که 
خوش��بختانه صنع��ت مع��دن امروز ای��ن کار را 
در اس��تان س��منان انجام داده و تقریبا می توان 
گفت وضعیت رضایت بخش نیز اس��ت اما قطعا 
راه درازی در پی��ش اس��ت. اما به نظر من هر جا 
نظ��ارت باش��د راه فرار از آن هم وج��ود دارد در 
نتیج��ه باید فرهنگ کار، تلاش، س��رمایه گذاری 

واقعی و کسب درآمد حلال را ترویج داد.
باید ش��رایطی را ایجاد کرد که سرمایه گذار با 
ش��وق به تولید بپردازد. ش��ما فکر می کنید اگر 
روی مع��ادن بدون هیچ نظارت��ی وام نمی دادند 
کس��ی از ش��هر بلند می ش��د برود معدن بخرد 
خودش را به دردس��ر بیندازد تا از تسهیلات آن 

استفاده کند؟ 
در نتیجه سیاس��ت های اعط��ای وام به معادن 
از ابتدا اش��تباه بود. س��رمایه گذار اهل باید بیاید 
کار کند و وقتی به مش��کل خ��ورد وام بگیرد نه 
اینکه ش��ما امروز معدن می خرید و با س��ندش 
ف��ردا به ش��ما ۵ میلی��ارد توم��ان وام می دهند 
 چ��ه بخواهید چ��ه نخواهید خوب معلوم اس��ت 

که می خواهید! 
پس مشکل بعدی بعد از نظارت ها قانون است 
وقت��ی کمیت قان��ون می لنگد نظ��ارت هر قوی 
باش��د نمی تواند به درستی انجام وظیفه کند. ما 
ام��روز یک پنجم کل کرومیت ایران را در اختیار 
داری��م معدن پتاس طرود آنقدر ش��گرف اس��ت 
که می توان اقتصاد یک اس��تان را با آن چرخاند 
مس عب��اس آب��اد میام��ی آنقدر وس��عت دارد 
 که می ت��وان آن را یک هاب معدنی در اس��تان 

سمنان دانست.
امروز روستای فرومد قطب معادن فلزی ایران 
است اما چه فایده که نتوانسته خود همان روستا 
را حتی توس��عه ببخش��د. پس ما قوانین اشتباه 
ه��م زیاد داریم و همه تقصیر هم متوجه بانک ها 
و دولت نیس��ت. در نهایت سیس��تم تسهیلات، 

نظارت و قوانین سه مقصر اصلی هستند.

 معدن زیر بنای صنایع 
مادر است

سرپرس��ت فرمانداری ویژه بروجرد گفت: معدن به 
دلیل تولید مواد اولیه زیر بنای صنایع مادر است.

احمد گودرزیان در گفت وگو با ایس��نا، اظهار کرد: 
جلس��ه ای با هیات اعزامی به بروجرد جهت بررس��ی 
ظرفیت های س��رمایه گذاری در ح��وزه معدن برگزار 
ش��د.وی تصریح کرد: ب��ا توجه به اینکه شهرس��تان 
بیش��تر به سمت کشاورزی رفته بود بروجرد به چنین 

سرمایه گذاری های نیاز دارد.
سرپرست فرمانداری ویژه بروجرد خاطرنشان کرد: 
مع��دن به دلیل تولید مواد اولیه، زیربنای صنایع مادر 

بوده و رشد صنعت مادر وابسته به معدن است.
گودرزیان اضافه کرد: در بخش های مانند کشاورزی 
با توجه به اقلیم کش��ور و خشکسالی نمی توان تاکید 
خاصی به آن بخش ها داش��ت، اما خوشبختانه معدن 

این مشکلات را ندارد.
وی با بیان اینکه مهم ترین مسئله در بخش معدن، 
شناسایی ظرفیت های آن است، اضافه کرد: باید ابتدا 
ذخایر و معادن خود را بشناسیم، از ظرفیت خدادادی 

بخش معدن باید استفاده کرد.
سرپرست فرمانداری ویژه بروجرد ادامه داد: منابع 
زیرزمینی یک هدیه الهی هس��تند و باید از این منابع 
حداکثر اس��تفاده را برد؛ چون اس��تفاده صحیح از آن 

برای رونق اقتصادی کشور ضروری است.
گودرزیان عنوان کرد: منابع زیرزمینی سرمایه ملی 
هس��تند و نباید با خام فروشی آنها را هدر داد؛ چراکه 
برخی از کش��ورهای اروپایی که معادن وسیعی دارند 
برای رونق تولیدات خود از این منابع به شکلی صحیح 

استفاده می کنند.

صنایع و معادن لرستان 
وضعیتی نگران کننده دارد

نماینده مردم خرم آباد و چگنی در مجلس ش��ورای 
اس��لامی گفت: صنایع و معادن لرس��تان متأس��فانه 

وضعیتی نگران کننده دارد.
به گزارش ایس��نا، مرتض��ی محمودوند اظهار کرد: 
وزارت صنع��ت، مع��دن و تجارت نقش��ی بی بدیل و 
اساس��ی در موضوعاتی همچون اشتغال، کارآفرینی، 
مدیریت بازار و...دارد لذا جدیت، دلسوزی و تصمیمات 
تخصصی و منطقی در این وزارتخانه تأثیرات بسزایی 

در زندگی مردم خواهد داشت.
وی تصریح کرد: صنایع و معادن لرستان متأسفانه 
وضعیتی نگران کننده دارد و اگر اقدامی اورژانس��ی و 
جهادی صورت نگیرد یقینا وضعیت بدتر خواهد شد 
و باز هم مثل همیشه مردم ما خصوصا جوانان متضرر 

می شوند.
نماین��ده م��ردم خرم آب��اد و چگن��ی در مجل��س 
خاطرنش��ان کرد: صنایع ورشکس��ته و راکدی نظیر 
پارس��یلون، صدر فولاد و... ظرفی��ت بالایی در حوزه 
اش��تغال، تولی��د مل��ی و رون��ق اقتص��ادی دارند که 
متأس��فانه تاکنون هیچ اقدام چش��مگیری در جهت 

احیای این صنایع صورت نگرفته است.
محمودون��د اضافه کرد: تج��ارت الکترونیک که در 
ای��ن روزهای کرونای��ی بیش از گذش��ته مورد توجه 
قرار گرفته اس��ت، در لرس��تان هم باید با بسترسازی 
و مدیریت صحیح به آن پرداخته ش��ود و حمایت های 

لازم در این خصوص صورت پذیرد.
وی بیان کرد: نرخ کالاهای اساس��ی در لرس��تان با 
نوس��اناتی همراه است که به اقتصاد خانواده ها آسیب 
می زند؛ نظارت بیش��تر و جدی تر در این زمینه، بسیار 
ضروری اس��ت. نماینده مردم خرم آب��اد و چگنی در 
مجلس ادامه داد: انبار کالاهای اس��تراتژیک لرستان 
ک��ه از اموال ای��ن وزارتخانه در لرس��تان محس��وب 
می شود، به صورت نامتعارف و عجیب توسط سازمان 
خصوصی س��ازی واگذار شده است؛ لطفاً تشکیل یک 
کارگروه جهت بررس��ی این موضوع را در دس��تور کار 
قرار دهی��د. محمودوند اظهار ک��رد: انتظار می رود با 
دقت نظر و بررسی های کارشناسانه، اداره کل صنعت، 
مع��دن وتجارت لرس��تان را تعیین تکلی��ف کنید تا 
خدای ناکرده این اداره کل استراتژیک وجه المصالحه 
جریانات سیاس��ی و کانون های قدرت قرار نگیرد. وی 
تصری��ح کرد: انتص��اب مدیری متخص��ص، کاردان، 
باتجرب��ه و متعه��د ب��رای صنعت، مع��دن وتجارت 
لرس��تان می تواند گامی بلند در جهت احیای صنعت 
لرس��تان و دیگر حوزه های زیرمجموعه این اداره کل 
باشد. گفتنی اس��ت، وزیر صنعت، معدن وتجارت در 
این نشس��ت که دامادی، معاون پارلمانی ایش��ان نیز 
حضور داش��ت، ضمن ابراز تأسف از وضعیت نابسامان 
لرستان در حوزه صنایع، در خصوص پیگیری حل این 
مشکلات و نابس��امانی ها قول مساعد داد و در همین 
راستا معاون پارلمانی و مدیرعامل فولاد خوزستان را 
ملزم به بررسی، همکاری و حمایت های ویژه از صنایع 

لرستان کرد.
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نایب رئیس کمیس��یون اجتماعی مجل��س گفت: حق 
م��ردم درحال حاض��ر در بورس پایمال ش��ده و به همین 
منظور با هدف س��اماندهی بازار و تقویت س��ازمان بورس 
باید در احیای اعتماد مردم گام برداشته و ساماندهی این 

بازار را محقق کنیم.
ب��ه گ��زارش تس��نیم، ول��ی اس��ماعیلی اظه��ار کرد: 
تنظی��م ب��ازار ف��ولاد ب��ا نتیج��ه ۳۵ بخش��نامه س��ود 
میلی��اردی ب��رای دلالان ب��ه دنبال داش��ته ک��ه باید در 
ای��ن زمینه ب��رای قط��ع دس��ت دلالان و قرارگیری این 
 مصال��ح مصرفی در اختی��ار م��ردم برنامه ریزی های لازم

انجام یابد.
وی با اشاره به اینکه استیضاح وزیر اقتصاد کلید خورده 
اس��ت، بی��ان کرد: با توجه به مش��کلات موج��ود در این 

زمینه باید وزیر اقتصاد جوابگو باش��د و نسبت به وضعیت 
اقتصادی مردم و نیز وضعیت بازار سرمایه نیاز است تا هر 
چه سریع تر در این زمینه س��اماندهی های مربوطه انجام 

یابد.
نای��ب رئی��س کمیس��یون اجتماع��ی مجل��س ادام��ه 
ب��ورس  در  دس��توری  قیمت گ��ذاری  راس��تای  در  داد: 
کالا نی��ز متأس��فانه هیچ منفعت و س��ودی ب��رای مردم 
وج��ود نداش��ته و رانت از جی��ب مالکان س��هام عدالت 
 و بازنشس��تگان ب��ه جی��ب دلالان و س��ودجویان توزیع

شده است.
اس��ماعیلی تصریح کرد: برنامه وزارت صنعت، معدن و 

تجارت در 2سال گذش��ته نیز با تنظیم بازار فولاد نتیجه 
س��ود کلان برای دلالان بوده است که نیاز است با توجه 
به احراز بودن مسئله از جولان دلالان با همکاری دستگاه 
قضایی جلوگیری ش��ود تا حق مردم بیش��تر از این ضایع 

نشود.
وی با اشاره به این که حق مردم درحال حاضر در بورس 
پایمال ش��ده اس��ت، اظهار کرد: به همین منظور با هدف 
س��اماندهی بازار و تقویت س��ازمان بورس باید در احیای 
اعتماد مردم گام برداشته و ساماندهی این بازار را محقق 
کرده و در زمینه اصلاح مشکلات مورد نظر در این زمینه 

گام برداریم.

سود تنظیم بازار فولاد به دلالان رسید

خطر تشدید رکود در بازار آلومینیوم
دبیر سندیکایی صنایع آلومینیوم در گفت وگو با »روزگار معدن« تشریح کرد:

مرضیه احقاقی 
خبرنگار

فعالان صنایع آلومینیوم از س��ال های گذشته 
نس��بت به بی توجه��ی سیاس��ت گذاران به این 
زنجیره گلایه مند بوده  و بارها تاکید کرده اند که 

این زنجیره بدون متولی مانده است. 
در مواردی هم که تصمیمی برای این زنجیره 
گرفته می ش��ود، ب��دون نظرخواه��ی از فعالان 
ای��ن صنعت و تولیدکنندگان آن اس��ت. در این 
میان، به ویژه نقش ش��رکت های فعال در صنایع 
پایین دس��تی ک��ه اغلب ه��م متعل��ق به بخش 

خصوصی هستند، نادیده گرفته می شود.
 عجیب آنکه این نادیده انگاری در حالی اس��ت 
ک��ه توجه به این صنایع ب��ه منزله ارزش آفرینی 
هرچه بیش��تر و اش��تغالزایی اس��ت؛ یعنی حتی 
می��ان ش��عارها و سیاس��ت های مس��ئولان نیز 

همخوانی وجود ندارد. 
گفتنی اس��ت بازار آلومینیوم از ابتدای امسال 
تاکنون با التهابات جدیدی نیز روبه رو بوده است. 
رش��د قیمت آلومینیوم در بورس فلزات لندن و 
همچنین افزایش قابل توجه نرخ ارز تاثیر بسزایی 
بر رون��د صعودی قیمت  پایه ش��مش آلومینیوم 

داشت. 
در همین حال در مواردی شاهد کاهش عرضه 
از سوی تولیدکنندگان ذوب، تشدید رقابت برای 
خرید این فلز و التهاب هرچه بیشتر در این بازار 

بودیم. 
توجه به این نکته ضروری به نظر می رس��د که 
ش��مش آلومینی��وم در بازار داخلی با احتس��اب 
پرمیوم فروخته می شود. در چنین شرایطی، نرخ 
فروش این فلز به قدری ش��دت گرفته که گویی 
دیگر بازار کشش خرید این فلز و توان تولید آن 

را به محصولات نهایی ندارد. 
درواق��ع ش��اهد تش��دید 
رکود در این بازار هستیم. 
همی��ن  بررس��ی  ب��رای 
آری��ا  ب��ا  موضوع��ات 
دبیر  صادق نیت حقیق��ی، 
صنای��ع  س��ندیکای 

آلومینیوم ایران گفت وگو کرده ایم. 
حقیق��ی در گفت وگو ب��ا  »روزگار معدن« بر 
تجدیدنظ��ر در سیاس��ت های اتخاذش��ده برای 
زنجی��ره آلومینی��وم، قیمت گ��ذاری ای��ن فلز و 
همچنین توس��عه زنجیره آن تاکی��د کرد. متن 

کامل این گفت وگو را در ادامه می خوانید. 
صنایع پایین دستی آلومینیوم در مسیر  �

فعالی�ت خ�ود با چ�ه چالش های�ی روبه رو 
هستند؟ 

صنایع بالادس��تی و پایین دستی آلومینیوم در 
طول س��ال های گذش��ته همواره مورد بی مهری 
سیاس��ت گذاران در وزارت صنع��ت، مع��دن و 

تجارت قرار گرفته اند. 
تا جایی که بارها تاکید ش��ده این صنعت بدون 
متول��ی مانده اس��ت. اختلافات بس��یاری میان 
فعالان این زنجیره در بالادس��ت و پایین دس��ت 
وجود دارد اما هیچ عزمی برای رس��یدگی به این 

امور مشاهده نمی شود. 
به ع��لاوه آنکه، هیچ گاه ش��اهد برقراری تعامل 
می��ان تولیدکنن��دگان ای��ن زنجیره ب��ا وزارت 
صنع��ت، مع��دن و تج��ارت نبوده ای��م. دولت و 
سیاست گذاران هیچ گاه برای تدوین سیاست های 
این بخ��ش از نظرات فعالان صنای��ع آلومینیوم 
کش��ور که اغلب ه��م در اختیار بخش خصوصی 

است، بهره نگرفته اند. 
رون��د عرضه، تقاض��ا و قیمت گذاری ش��مش 
آلومینی��وم در طول این س��ال ها هم��واره مورد 
اخت��لاف تولیدکنن��دگان صنای��ع بالادس��تی و 

پایین دستی بوده است. 
در همین حال، ش��اهد رون��د نزولی صادرات 
آلومینی��وم  پایین دس��تی صنای��ع  محص��ولات 
بوده ای��م. ب��ا ای��ن وج��ود، هیچ گاه این دس��ت 

چالش ها جدی گرفته نشده اند. 
گویی این زنجیره تولید به حال خود رها شده 
اس��ت.  در ادامه باید خاطرنشان کرد که فعالان 
صنایع پایین دستی با چالش در تامین مواد اولیه 

خود روبه رو هستند. 

ش��مش آلومینی��وم با قیم��ت بالات��ر از نرخ 
صادرات��ی در بازار داخلی به فروش می رس��د اما 
ای��ن موضوع هیچ گاه از س��وی فع��الان صنعتی 
م��ورد توجه نبوده اس��ت. در چنین ش��رایطی، 
هزین��ه تمام ش��ده تولی��د افزایش می یاب��د و از 
رقابت پذیری محصولات آلومینیومی تولید شده 
در کش��ور در بازار رقابت جهانی کاسته می شود. 
همین موضوع نیز به از دس��ت رفت��ن بازار این 
تولیدکنندگان در س��ایر کش��ورها منجر خواهد 

شد. 
گفتنی اس��ت واحدهای تولیدکنن��ده صنایع 
پایین دس��تی آلومینیوم با توج��ه به چالش های 
یادش��ده اغلب پایین تر از ظرفیت اس��می خود 
فعالیت می کنن��د و در ادامه هزینه های س��ربار 
تولی��د در این مجموعه ها به ش��دت افزایش پیدا 

می کند. 
در همین حال قیمت تمام ش��ده تولید آنها نیز 

به مراتب بیشتر می شود. 
ع��لاوه بر این، باید تاکید ک��رد که این صنایع 
به دلیل س��ال ها تحریم دسترس��ی محدودی به 

فناوری های روز دارند.
 در چنین ش��رایطی، هزینه های تولید در این 
مجموعه ها روز به روز افزایش می یابد و درواقع از 

سوددهی تولیدکنندگان کاسته می شود.
ش�مش آلومینی�وم در ب�ازار داخلی از  �

ابتدای امس�ال تاکنون چ�ه روند قیمتی را 
پشت سر گذاشته است؟

در ماه های نخست امس��ال شاهد رشد قیمت 
فروش آلومینیوم در بورس کالا بودیم. این روند 
صعودی از رش��د قیمت این فلز در بورس فلزات 
لندن و همچنین افزایش نرخ ارز نش��أت گرفت، 
چراکه 2 عامل یادش��ده در فرم��ول نرخ گذاری 

آلومینیوم به طور مستقیم اثرگذار هستند. 
در همین حال، در ادامه ش��اهد کاهش عرضه 
ش��مش آلومینی��وم در معاملات ب��ورس کالا و 
به دنب��ال آن افزای��ش رقاب��ت ب��رای خرید این 
محصول بودیم. همین موضوع نیز روند صعودی 

قیمت آلومینیوم را تشدید کرد. 
به ع��لاوه آنک��ه در دوره ای موضوعات��ی مانند 
ناتوانی دولت در تامی��ن ارز مورد نیاز واحدهای 
بالادستی برای واردات مواد اولیه مطرح شد. در 
چنین ش��رایطی، واحدهای بالادس��تی به تامین 
ارز مورد نیاز خود از طریق صادرات س��وق داده 

شدند. 

ای��ن موضوع موجب ش��د تقاضا ب��رای خرید 
آلومینی��وم از می��زان عرضه آن پیش��ی بگیرد و 
زمین��ه رش��د قیمت ها را فراهم کن��د. البته این 

مشکل چندان هم ادامه نیافت. 
دول��ت روند تامین ارز ای��ن واحدها را برعهده 
گرفت و در همین حال با مش��خص شدن میزان 
ک��ف عرض��ه هری��ک از تولیدکنن��دگان صنایع 
بالادس��تی و الزام به رعای��ت آن، آرامش دوباره 
به این بازار بازگشت. در ادامه بازار فروش شمش 
آلومینی��وم در ب��ورس کالا متاث��ر از ن��رخ ارز و 

قیمت های جهانی بود. 
اما انتخابات ایالات متحده زمینه ساز تغییراتی 
در ای��ن روند بود. با انتش��ار اخب��ار پیروزی جو 
بای��دن و انتخاب وی به عن��وان رئیس جمهوری 

امریکا شاهد افت نرخ ارز در بازار ایران بودیم. 
ای��ن افت ب��ه کاهش قیم��ت آلومینی��وم در 
معام��لات ب��ورس کالا منج��ر ش��د. در ادام��ه 
انتظ��ار خری��داران ب��رای ت��داوم کاه��ش نرخ 
 ارز زمین��ه اف��ت تقاضا ب��رای خرید ای��ن فلز را 

فراهم کرد. 
توجه به این نکته ضروری به نظر می رس��د که 
نتیجه این انتخابات در دنیا مسیر دیگری را رقم 

زد. 
درواقع ش��اهد روند رو به رشد نرخ این فلز در 
ب��ازار جهانی و حتی ثبت رکوردی تازه از قیمت 

این فلز بودیم. 
ام��ا این مس��یر در ایران متف��اوت رقم خورد. 
ش��اید یکی از دلایل این موض��وع را باید به این 
نس��بت داد که ب��ازار آلومینی��وم در ایران دیگر 

کشش رشد قیمتی را ندارد.
آلومینی�وم  � قیم�ت  قابل توج�ه  رش�د 

از ابت�دای امس�ال تاکن�ون چ�ه تاثیری بر 
عملکرد صنایع پایین دستی داشته است؟ 

با رش��د قیمت مواد اولی��ه، تولیدکنندگان به 
سرمایه در گردش بیش��تری برای تداوم فعالیت 
تولیدی خود نیاز خواهند داش��ت. علاوه بر این، 
رشد قیمت مواد اولیه به افزایش هزینه تمام شده 
و به دنبال آن بالا رفتن قیمت محصولات نهایی 

منجر می شود.
 در چنی��ن ش��رایطی مصرف کنن��ده نهای��ی 
محص��ولات ارزان ت��ر را جایگزی��ن محص��ولات 

آلومینیومی می کند. 
محصولاتی ک��ه اغلب کیفی��ت پایین تری در 
مقایس��ه با کالاه��ای آلومینیومی دارن��د اما در 

ش��رایط رش��د قیمت��ی، اس��تقبال از خرید آنها 
بیش��تر می ش��ود. درواقع در چنین شرایطی به 
سمت و سوی رکود در معاملات آلومینیوم پیش 

می رویم.
ب�ه نظر ش�ما، تش�دید رک�ود در بازار  �

آلومینی�وم چ�ه تاثیری ب�ر عملک�رد این 
صنعت دارد؟

همانطور که پیش تر هم اش��اره شد در شرایط 
رکود ناش��ی از رشد قیمت ها، س��لیقه مشتریان 
ب��رای انتخاب محص��ول نهایی تغیی��ر می کند. 
درواق��ع مصرف کننده نهای��ی ترجیح می دهد از 
کالاهای جایگزینی با نرخ پایین تر برای مصارف 

گوناگون استفاده کنند.
به عن��وان مث��ال، در صنع��ت ساخت وس��از، 
پروفیل های یو  پی وی س��ی جایگزین پروفیل های 
آلومینیومی می ش��وند. یا ظروف غیرآلومینیومی 
به دلی��ل نرخ پایین جایگزین ظروف آلومینیومی 

می شوند.
در همین ح��ال، پروژه های برق��ی در صنعت 
سیم و کابل متوقف می شود. در مجموع می توان 
اینط��ور نتیجه گرفت که رش��د نرخ محصولات 
آلومینیومی به دلیل افزایش نرخ فروش ش��مش، 
زمینه کاه��ش مصرف این محص��ولات و حاکم 

شدن رکود بر بازار آنها را فراهم می کند. 
چالش ه��ای یادش��ده ب��ه ب��ازار داخلی ختم 
نمی ش��ود، چراکه در سایه رشد هزینه تمام شده 
تولی��د، محص��ولات نهای��ی آلومینیومی قدرت 
رقاب��ت خ��ود را در ب��ازار جهانی نیز از دس��ت 

می دهند. 
توجه به این نکته ضروری به نظر می رسد که از 
دس��ت رفتن بازار صادراتی به این راحتی جبران 
نمی ش��ود؛ بنابراین این دست چالش ها نباید به 

این آسانی نادیده گرفته شوند. 
ب�ازار  � دورنم�ای  نب�ودن  مش�خص 

آلومینی�وم چه چالش های�ی را برای فعالان 
این صنعت به همراه دارد؟

تولیدکنن��دگان ریس��ک پذیر نیس��تند و ب��ر 
مبن��ای کار تولی��دی خود فعالی��ت می کنند. بر 
همین اساس نیز ش��اهدیم که اغلب خرید خود 
را هفتگی و براس��اس نیاز تولید انجام می دهند؛ 
بنابراین ثبات ش��رایط و قیمت را باید از الزامات 
اصل��ی در مس��یر ت��داوم تولید در ی��ک صنعت 

دانست. 
بی ثباتی از یک س��و التهاب در بازار را افزایش 
می دهد و از س��وی دیگ��ر، به رک��ود در بازار و 

به دنبال آن کاهش تولید منجر می شود.
برای بهبود شرایط تولید در این زنجیره  �

چه اقداماتی باید اجرایی شود؟
س��ندیکای صنایع آلومینی��وم ایران در تلاش 
است تغییراتی در فرمول تعیین نرخ پایه شمش 
اعمال کن��د. بدین ترتیب ک��ه صنایع داخلی در 

خرید شمش آلومینیوم از پرداخت پرمیوم اضافه 
معاف باش��ند. همانطور که قبلا هم اش��اره شد 
فعالان صنایع آلومینیومی کش��ور در یک س��ال 
گذش��ته ش��مش آلومینیوم را بالاتر از نرخ های 
جهانی خری��داری کرده اند؛ همی��ن موضوع نیز 
موجب ش��ده از توان صادراتی آنها کاس��ته شود، 
چراک��ه همین محصول با ن��رخ کمتری در بازار 

جهانی فروخته می شود. 
کما اینکه طی ماه های گذش��ته ش��اهد بودیم 
ترکی��ه با ش��مش ارزان ایرانی، ب��ازار جهانی ما 
را در اختی��ار گرف��ت. بدون تردی��د این اصلاح 
قیمتی زمینه بازگش��ت رونق به بازار محصولات 

آلومینیومی را فراهم می کند.
 در همی��ن ح��ال ب��ه تکمیل زنجی��ره ارزش 
آلومینی��وم منج��ر می ش��ود؛ بنابرای��ن می توان 
زمینه توسعه صادرات محصولات نهایی را فراهم 
کرد و با ارزآوری هرچه بیش��تر در مسیر توسعه 

اقتصادی گام برداشت. 
توس�عه صادرات صنایع پایین دستی به  �

چه الزامات دیگری نیاز دارد؟ 
تامی��ن نی��از صنای��ع داخلی بای��د در اولویت 
واحده��ای بالادس��تی باش��د. بر همین اس��اس 
نیز س��ندیکای صنایع آلومینیوم پیش��نهاد داده 
صادرات شمش آلومینیوم خالص منوط به تامین 
نیاز داخل و عرضه مستمر با رعایت حداقل کف 
عرضه مطابق با دس��تورالعمل ستاد تنظیم بازار 

باشد. 
گفتنی اس��ت س��تاد تنظیم بازار پیش تر کف 
عرضه هر واحد ذوب آلومینیوم کشور را مشخص 

کرده بود.
 ب��دون تردید عرضه محصولات در بورس کالا 
به تنظیم ای��ن بازار و ص��ادرات کمک می کند، 
چراکه در مواردی ش��اهدیم برخی از واحدهای 
تولیدکننده ش��مش آلومینیوم اق��دام به فروش 

خارج از بورس می کنند. 
این فروش غیرش��فاف است؛ بنابراین خواستار 
توقف این روند هس��تیم تا بدین ترتیب شفافیت 

در معاملات افزایش یابد. 
در همی��ن حال می ت��وان ب��ا هدفمند کردن 
جوای��ز صادرات��ی بس��یاری به توس��عه فروش 

بین المللی کمک کرد. 
ص��ادرات کالای خ��ام نباید مش��مول جوایز 
صادرات��ی و معافی��ت باش��د، بلک��ه بای��د انواع 
معافیت ها بر آن اعمال ش��ود تا بدین ترتیب مواد 

خام در زنجیره تولید قرار گیرند. 
بدون تردید ای��ن اقدام به ارزش آفرینی هرچه 
بیش��تر و ایجاد موقعیت های شغلی متعدد منجر 
می شود. در نهایت صادرات محصولات نهایی باید 
مش��مول مشوق صادراتی باش��د. تا بدین ترتیب 
امکانی برای توس��عه صنایع پایین دس��تی فراهم 

شود. 

فعالان صنایع آلومینیومی کشور در یک سال گذشته 
شمش آلومینیوم را بالاتر از نرخ های جهانی خریداری 

کرده اند و همین موضوع موجب شده از توان صادراتی 
آنها کاسته شود

سیاس��ت هایی مانند حذف معافی��ت مالیاتی از 
صادرات، نادرست به نظر می رسد، چراکه به کاهش 
حض��ور یک محص��ول در بازاره��ای جهانی منجر 
می شود. توجه به این نکته ضروری به نظر می رسد 
که حضور در بازار جهانی آن هم برای شرکت های 
ایرانی که ب��ا انواع محدودیت های تحریمی روبه رو 
هستند، هزینه بر اس��ت. در واقع معافیت مالیاتی، 
تنها روزنه ای است که تولیدکنندگان از محل آن، 

هزینه های صادراتی را پرداخت می کنند. 
نگاه صادراتی به صنعت فولاد در طول سال های 
گذش��ته تقویت ش��د. این صنعت توانست جایگاه 
وی��ژه ای را در ب��ازار جهان��ی به خ��ود اختصاص 
دهد؛ بنابراین ح��ذف معافیت مالیاتی به منزله به 
مخاطره افتادن صادرات کش��ور و ارزآوری اس��ت. 
به علاوه آنکه این دس��ت اقدام��ات تنبیهی تنها به 
ضرر صادرات نیستند، بلکه تولید را هم تحت تاثیر 

قرار می دهد. 
براس��اس س��ند چش��م انداز توس��عه، تولید ۵۵ 
میلیون تن فولاد در افق ۱۴۰۴ هدف گذاری شده 
است. بدون تردید سرانه مصرف فولاد کشور کفاف 
مصرف این حجم از محصول را نمی دهد؛ بنابراین 
باید بخش قابل توجهی از این محصول صادر شود. 
درنتیجه تجدیدنظر در سیاس��ت های ضدصادراتی 

ضروری به نظر می رسد. 
این گونه مصوبات با هدف تنظیم بازار فولاد ارائه 
می شود، هرچند در نهایت نتیجه مثبتی را به دنبال 
ندارد. در چنین شرایطی، از دولت انتظار می رود با 
تنظیم میزان عرضه فولاد در بازار داخلی و فروش 
خارج��ی آن، زمینه مدیریت ب��ازار فولاد را فراهم 
کند. ب��دون تردید در چنین ش��رایطی آرامش به 

بازار فولاد باز می گردد. 
تنش های یادش��ده در بازار ف��ولاد طی ماه های 
گذش��ته موجب تدوین بخش��نامه های بسیاری با 
هدف تنظیم بازار فولاد ش��ده است. مصوباتی که 
ای��رادات متعددی نیز به آنها وارد اس��ت. به عنوان 
مثال، چندی پیش دولت ش��یوه نامه ای را با عنوان 
س��اماندهی عرضه و تقاضای زنجیره فولاد مطرح 
کرد. این مصوبه نقاط قوت��ی دارد اما ایراداتی نیز 
به آن وارد است که در تعامل با بخش خصوصی و 
تولیدکنندگان قابلیت رفع دارد. از جمله مهم ترین 
نکات مثبت این شیوه نامه می توان به تعدیل قیمت 
سنگ آهن اشاره کرد. در ماده ۹ این مصوبه قیمت 
س��نگ آهن و کنس��انتره بر مبنای ۸۰ درصد نرخ 
صادراتی تعیین ش��ده اس��ت. امید می رود اجرایی 
ش��دن این بند از ش��یوه نامه به توسعه حلقه های 
بالادستی زنجیره فولاد و رونق استخراج و فرآوری 
س��نگ آهن منجر ش��ود. با توس��عه زنجیره فولاد 
و تحق��ق اه��داف در نظر گرفته ش��ده ب��رای این 
صنعت، در آینده نزدیک شاهد کمبود سنگ آهن 
در کش��ور خواهیم بود؛ بنابرای��ن می توان با تکیه 
بر این بند از ش��یوه نامه در مس��یر توسعه همگون 
این زنجیره گام برداش��ت. رس��یدگی به معاملات 
خارج از شبکه فولاد و محصولات فولادی و توجه 
نهادهای نظارتی بر آن موضوع دیگری است که در 
این شیوه نامه برای نخس��تین بار مورد توجه قرار 
گرفته است. رصد این معاملات بسیار دشوار و حائز 
اهمیت اس��ت، چراکه از مح��ل معاملات خارج از 

شبکه امکان ایجاد رانت وجود دارد. 
هرچن��د یکی از مهم ترین دلایل عرضه نش��دن 
بخش��ی از تولیدات فولادخ��ام و محصولات نهایی 
در بورس، تامین نش��دن م��واد اولیه از بورس کالا 
یا به عبارت ش��فاف تر معاملات زیرزمینی و خارج 
از شبکه رسمی اس��ت. چنانچه این موضوع مورد 
توجه نهاده��ای نظارتی قرار گیرد، می تواند زمینه 

بازگشت شفافیت به این معاملات را فراهم کرد. 
معاملات مچینگ براس��اس قیمت کش��ف شده 
موضوع دیگری اس��ت ک��ه در ش��یوه نامه ابلاغی 
معاون��ت بازرگانی رئیس جمهوری مورد توجه قرار 
گرفته اس��ت، چراکه بخش زی��ادی از رانت اصلی 
م��ورد بح��ث در صنعت ف��ولاد از طریق معاملات 
مچین��گ ایجاد می ش��ود. بعضا حج��م معاملات 
مچینگ تا بیش از 2 برابر حجم کالای معامله شده 
در ت��الار بورس کالا می رس��د که به قیمت پایه به 
برخی خواص با عنوان سهمیه و... واگذار می شود. 
ای��ن کالاها عموما پ��س از معام��لات مچینگ با 
عناوینی مانند تطبیق نبودن سایز یا تهاتر به بازار 
آزاد و غیررس��می س��رازیر شده و س��ود هنگفتی 

نصیب بخش خاصی می شود. 

یادداشت

علی محمد زمانی
  مدیرعامل شرکت 
صبا فولاد زاگرس 

روزنه های حیاتی 
تولیدکنندگان

گفت و گو
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بیت کوین رقیب بورس است؟

بورسبهدوراناوجبازمیگردد؟

بازدهی۲۰۰درصدیشاخصبانکداری

راهکارلغودستورالعملتحمیلیبهبورس

گروه معدن

با افت های پی در پی که در بازار سرمایه ایران رخ داد 
شاهد هستیم سهامداران سرمایه های خود را به سمت 

بازار های غیر رسمی برده اند.
در 4ماه��ی ک��ه گذش��ت بازار س��رمایه ب��ا ریزش 
حداکثری مواجه ش��د به طوری که p/e بازار س��رمایه 
افت ۶۱ درصدی داشت، این امر به مرور سبب شد که 
جذابیت بازار های جهانی مانند بیت کوین افراد زیادی 

را به خود جلب کند.
حال ش��اهدیم س��رمایه گذاران زیادی به دلیل آنکه 
بازار بیت کوین برخلاف بازار س��رمایه نیاز چندانی به 
آگاهی به منظور س��رمایه گذاری ندارد وارد آن شده اند 
ب��ه گونه ای که ام��وال و دارایی خود را فروخته اند و در 

این بازار تزریق کرده اند.
البت��ه ناگفت��ه نماند که ع��ده ای از کارشناس��ان و 
مس��ئولان وزارت ب��رق در رابطه با ای��ن امر می گویند 
از وقت��ی که حجم معاملات در بیت کوین در کش��ور 
ارتقا یافت��ه، مصرف برق نیز به هم��ان میزان افزایش 

پیدا کرده است.
بی�تکویناب�زاریبراینق�لوانتقال�

سرمایه
محمد علی احمدزاده اصل، کارش��ناس بازار سرمایه 
در رابط��ه با حضور س��رمایه گذاران در بازار ارز مجازی 
به باشگاه خبرنگاران جوان گفت: معاملات بیت کوین 
ج��زو بازار های بین المللی به حس��اب می آید و به طور 
مش��خص می توان گفت که این بازار ه��ا در نظام های 

مالی غیر شفاف طرف دار های نسبتا زیادی دارند.
او اف��زود: از آنجای��ی که اکن��ون نظام بانک��ی ما تا 
حدودی تحریم اس��ت، عده ای از بیت کوین برای نقل 
و انتقالات س��رمایه و حفظ ارزش دارایی خود استفاده 
می کنند البته ناگفت��ه نماند که درحال حاضر این بازار 
ب��ه دلایل متعدد ج��زو بازار های پررس��یک به منظور 

سرمایه گذاری به حساب می آید.
این کارش��ناس بازار س��رمایه تصریح کرد: معاملات 
بی��ت کوین که اکنون تب آن در کش��ور بالا رفته باید 
شفاف باشد، به علت آنکه شاهد هستیم سرمایه گذاران 
برای خرید و فروش در این بازار از برق شهری استفاده 
می کنن��د که به آن یاران��ه دولتی تعلق می گیرد و این 
مس��ئله خود تا ح��دودی می تواند به نظ��ام اقتصادی 
کش��ور آس��یب وارد کن��د و مصرف برق را در کش��ور 
افزایش دهد، این گونه معاملات اگر قرار است در کشور 
مش��روعیت و رسمیت پیدا کند باید تمام ارکان آن به 

صورت آزاد صورت بگیرد.
احم��دزاده اصل گف��ت: اکنون برخی از س��ازمان ها 

هستند که ش��رکت هایی را به منظور این امر تاسیس 
کرده اند، نکته حائزاهمیت آن اس��ت که این شرکت ها 
به دور از هرگونه شفافیت در حال فعالیت هستند و تا 
به امروز توانسته اند سرمایه های خوبی را از آن به دست 

آورند.
او بیان کرد: به نظر می رس��د معام��لات بیت کوین 
باید مش��روعیت خود را در کشور تسریع بخشد تا چار 
چوب فعالیت ها اعم از نظام مالی، پرداخت مالیات یا... 

با شفافیت بیشتری صورت گیرد.
افزای�شحض�ورم�ردمدرمعاملاتبیت�

کوین
این کارش��ناس بازار سرمایه گفت: در چند ماه اخیر 
در کش��ور م��ا از این بازار اس��تقبال به نس��بت خوبی 
به عم��ل آمده، ام��ا نکته ای ک��ه حائز اهمیت اس��ت، 
مردم بای��د در این بازار قدرت ریس��ک پذیری خود را 
ارتق��ا دهند به علت آنکه ممکن اس��ت ای��ن بازار نیز 
ب��ا افُت مواجه ش��ود، اما نباید نادی��ده گرفت که افراد 
 بای��د در بازار ه��ای پولی ی��ا مالی دی��دگاه بلند مدت 

داشته باشند.
احم��د زاده اصل تصریح کرد: حض��ور در بازار بیت 
کوی��ن نی��از ب��ه آگاهی چندانی ن��دارد و ب��ا توجه به 
مستندات به نظر می رسد که این بازار تا کنون توانسته 

محل خوبی برای سرمایه گذاری نیز باشد.
روآوردنس�رمایهگذارانب�هبازاره�ای�

غیررسمی
عباسعلی حقانی نسب، کارشناس بازار سرمایه در باره 
افزایش فعالیت مردم در بازار بیت کوین گفت: اگر افراد 
نم��ودار معاملات ارزی مثل بیت کوین یا س��ایر موارد 
را مشاهده کنند، با نوس��انات زیادی مواجه می شوند، 

نکت��ه ای که باید ب��ه آن اش��اره کرد س��رمایه گذاری 
مستقیم در این بازار به دلیل ریسک بالا مخاطره آمیز 

است.
او بیان کرد: متاس��فانه وقتی عده ای از مسئولان در 
بازار های رس��می تنش هایی را ایجاد می کنند قطع به 
یقین بازار های غیر رسمی می آیند و سرمایه ها را جذب 
می کنن��د. در رابطه با بیت کوین یا همان رمز ارز باید 
گفت ع��لاوه بر معاملات، اس��تخراج ارز هم از اهمیت 
بالایی بر خوردار اس��ت، اما متاسفانه با توجه با قانونی 
که وزارت نیرو در این رابطه گذاش��ت، منفعت ناش��ی 
از اس��تخراج رمز ارز را از تولید کننده گرفت و به دست 
دلالان س��پرد، دول��ت باید در این رابط��ه ورود کند و 
نظارت لازم را از طریق دس��تگاه های مربوطه به عمل 

آورد.
س�رمایهگذاریدربیتکوینمثلتیری�

درتاریکی
این کارش��ناس بازار سرمایه تصریح کرد: پیش بینی 
بازار های دنیا در رابطه با رمز ارز بس��یار س��خت است، 
همچنین باید گفت عمل کس��انی که در این زمینه به 
خرید و فروش می پردازند، مانند یک تیری در تاریکی 
می مان��د به دلیل آنک��ه خیلی از این س��رمایه گذاران 
ب��ا تحلیل ه��ای تکنی��کال و بنی��ادی ک��ه در زمینه 
 رمز ارز ها رخ می دهد آش��نا نیس��تند و ممکن اس��ت 

متضرر شوند.
حقان��ی نس��ب تصریح ک��رد: اکنون، چ��ون فضای 
رمز ارز ها رس��میت پی��دا نکرده و اف��راد آموزش های 
چندان��ی در ای��ن زمین��ه ندیده ان��د، پ��س باید گفت 
 این ب��ازار فعلا ب��رای س��رمایه گذاران ت��ازه وارد وارد 

پرریسک است.

افزایشسوددهیبیتکوین�
او تاکیدک��رد: گرچه در چن��د ماه آتی در حوزه بیت 
کوین با نوس��ان مواجه خواهیم بود، اما می توان گفت 
در بازه بلندمدت به دلیل افزایش ارزش رمزارز ها افراد 

می توانند به سود های مطلوب خود دست یابند.
قطعیهایاخیربرقربطیبهاس�تخراج�

بیتکوینندارد
اب��وذر صالحی، مدی��ر کل امور بین المل��ل توانیر در 
گفت وگو با باش��گاه خبرنگاران جوان، در پاسخ به این 
س��وال که آیا رمز ارز ها عامل قطعی های اخیر برق در 
پایتخت هستند یا خیر؟ گفت: مجموع بیت کوین ها در 

کشور حدود ۵۰۰ تا ۵۵۰ مگاوات است.
او ادام��ه داد: مع��ادل ۵۰۰ تا ۵۵۰ م��گاوات رمز ارز 
مجاز، رمز ارز غیر مجاز در کشور داریم، اما با توجه به 
مصرفی که ما در کش��ور داریم این عدد رمز ارز خیلی 
عدد بزرگی نیست و خاموش��ی های اخیر در کشور به 
خصوص در تهران ربطی به استخراج بیت کوین ندارد.

شناس�اییه�زارو۶00مراک�زاس�تخراج�
رمزارز

مدیر کل امور بین الملل توانیر افزود: یکی از عواملی 
که موجب افزایش مصرف برق ش��ده، مراکز استخراج 
رم��ز ارز غیرمج��از هس��تند و تاکن��ون ح��دود هزار و 
۶۰۰مرکز غیرمجاز را شناس��ایی کرده ایم. دستگاه های 
ماینینگ آنها جمع آوری ش��ده و خسارت برق مصرفی 
از آنها اخذ و مجرمان به مراجع قضایی معرفی شده اند.
صالحی بیان ک��رد: این مراکز باید مجوز های لازم را 
از وزارت صنعت، مع��دن و تجارت و نیرو دریافت و به 
صورت قانونی فعالی��ت کنند. ماینر ها تعرفه مخصوص 
خ��ود را دارن��د و در این ماه ها ۵۰ درص��د نرخ آزاد را 

باید بپردازند.
او افزود:، ولی در حوزه رمز ارز هایی که افراد با مجوز 
کار می کنند ما مش��کل و برخوردی نداریم، اما با رمز 
ارز های غیر مجاز به ش��دت برخورد می کنیم و نه تنها 
تجهیزات آنها جمع آوری می شوند بلکه به قوه قضاییه 

هم معرفی خواهند شد.
این مقام مس��ئول بیان کرد: به طور کلی کسانی که 
ماینر غیر مجاز داش��تند آنها را جمع آوری کردیم و با 
توجه به معرفی به قوه قضاییه، دس��تگاه یا همان ماینر 
شخص خاطی به عنوان کالای قاچاق محسوب خواهد 
شد. در پایان باید گفت از آنجایی که ارز های دیجیتال 
مثل بیت کوین هنوز در کش��ور رسمیت پیدا نکرده اند 
و از ش��فافیت چندانی برخوردار نیستند و افراد آگاهی 
چندان زیادی در رابطه با این نوع سرمایه گذاری ندارد 
می تواند تا حدودی جزو س��رمایه گذاری های پرریسک 

به حساب بیاید.

ادامه نوس��ان و کاهش بورس باعث ش��د، شاخص 
کل روز ش��نبه برای بار دوم در ۶ماه گذشته تا کانال 
ی��ک میلیون و ۲۰۰ هزار واحد کاهش یابد. البته این 
ش��اخص روز یکش��نبه دوباره به کانال یک میلیون و 
۳۰۰ هزار واحد بازگش��ت و باعث ش��د نگاه ها دوباره 
به این ب��ازار بازگردد. در این زمینه یک تحلیلگر بازار 
س��رمایه ضمن بررسی وضعیت سیاس��ی و اقتصادی 

شروط صعود دوباره بورس را تشریح کرد.
بهزاد صم��دی در گفت وگو با ایس��نا، ب��ا تاکید بر 
اینکه حاش��یه بازار و اتفاقات��ی از جمله نفتکش کره 
جنوب��ی، تصمی��م ف��ولادی وزارت صنع��ت، معدن و 
تج��ارت، اقدامات انتخابی ترامپ و... باعث ایجاد ترس 
در س��هامداران شد، اظهار کرد: این حواشی باعث شد 

ش��اخص کل اصلاحی را تا نواحی یک میلیون و ۲۸۰ 
واحد تجربه کند. شاخص کل از نظر تکنیکالی تقریبا 
داخل الگوی هارمونیک از نوع س��اده درحال تکمیل 
ب��ود و تا حوالی ۷۸ درصد را اص��لاح کرد و اندیکاتور 

شاخص قدرت نسبی به محدوده ۲۸ رسیده بود. 
از نظر تکنی��کال هر زمانی اندیکاتور ش��اخص کل 
به محدوده ۲۵ تا ۳۰ می رس��د، ش��اهد بازگش��ت آن 
هس��تیم و این بار هم شاهد واکنش تکنیکالی به این 

محدوده بودیم.
وی ادامه داد: انتظار می رود شاخص کل با توجه به 
در پیش ب��ودن گزارش های فصل پاییز و گزارش های 
ماهانه دی ماه، رش��د داشته باش��د و در گام نخست 
می تواند تا حوالی یک میلیون و 4۵۰ واحد برس��د. در 

آنجا باید دید عرضه و تقاضا می تواند از قله قبلی عبور 
کند یا خیر. اگر ش��اخص کل این توان را داشته باشد 
و از محدوده یک میلیون و ۵۳۰ هزار واحد عبور کند، 
انتظار می رود به تارگت های خوبی تا حوالی قله ای که 
در مردادماه ش��کل گرفت برسیم اما اگر محدوده یک 
میلیون و ۵۳۰ هزار واحد شکس��ته نشود، دوباره موج 
ریزش��ی دیگری را خواهیم داشت که ممکن است تا 

عید نوروز طول بکشد.
این تحلیلگر بازار س��رمایه با تاکید بر اینکه شرایط 
سیاس��ی بهتر ش��ده اس��ت، گفت: ترامپ فقط حدود 
هش��ت روز کاری دیگر رئیس جمهوری امریکا خواهد 
بود و اس��ترس ب��ازار در مورد احتم��ال وقوع جنگ و 
تحریم ه��ا کاهش خواه��د یافت. همچنی��ن گزارش 

ش��رکت ها بس��یار خوب اس��ت و قیمت های جهانی 
روندی صع��ودی دارد. در میان م��دت و بلندمدت به 

رشد بازار خوشبین هستیم.
صمدی با بیان این که در بازار ایران دید اهالی بورس 
کوتاه مدت است، ابراز کرد: زمانی که یک فشار فروش 
ایجاد می ش��ود، س��هامداران به صف ف��روش و زمانی 
که جو خوبی ایجاد می ش��ود ب��ه صف خرید می روند. 
از آنجای��ی که قیمت های جهان��ی و نرخ دلار نیمایی 
همچن��ان رو به رش��د اس��ت و موض��وع قیمت گذاری 
دستوری در بورس کالا منتفی شده است، به نظر من 
اگر س��هامداران روی سهم های بنیادی سرمایه گذاری 
کنند، ن��ه تنها زی��ان نمی بینند بلک��ه در میان مدت 

می توانند سود خوبی هم کسب کنند.

مدیرعامل س��رمایه گذاری آینده اندیش��ان ایرانیان 
معتقد اس��ت، صنعت بانکداری در مقایس��ه با س��ایر 
گروه ه��ا، ارزش ب��ازار پایین��ی داش��ته و ب��ه همین 
 دلی��ل س��هام بانکی گزین��ه  خوبی برای س��هامداری 

هستند.
ب��ه گزارش س��نا، هومن عمیدی با اش��اره به اینکه 
صنعت بانکداری در کشور همیشه سپر بلای مشکلات 
اقتصادی بوده است، گفت: بانک ها به طور خودکار به 
دلیل داشتن نقدینگی های موثر جامعه همیشه مورد 
توجه سرمایه گذاران هستند و پیش بینی می شود این 
صنع��ت با رفع تحریم ها بتوانند م��ورد اقبال بازار قرار 

بگیرند.

این تحلیلگر بازار س��رمایه در بررس��ی وضعیت این 
صنعت گفت: وقتی کش��ور دچار تحریم ها شد، نسبت 
p/e ای��ن گروه کاهش یافت، اما پیش بینی می ش��ود 
با گش��ایش های بین المللی در س��ال آینده و احتمال 
رفع تحریم ها این گروه بتواند با رش��د نس��بت نرخ به 
درآمد مواجه باش��د. عمیدی با اش��اره به اینکه ارزش 
بازار صنعت بانکداری حدود ۵۰۰ هزار میلیارد تومان 
اس��ت، گفت: البته در میان بانک ه��ای حاضر در بازار 
سرمایه، چند بانک بزرگ و شاخص ساز قرار دارد، سایر 
بانک ها نیز نس��بتا کوچک تر بوده و اکثرا در فرابورس 
مورد معامله قرار می گیرند. مدیرعامل سرمایه گذاری 
آینده اندیش��ان ایرانیان با اش��اره به بازدهی بیش از 

۲۰۰درصدی شاخص صنعت بانکداری از ابتدای سال 
گفت: رشدها و بازدهی های این صنعت از ابتدای سال 
متناسب با رش��د کلیت بازار در ماه های ابتدایی سال 
بود. وی که معتقد است بحث افزایش سرمایه و بهبود 
نسبت کفایت س��رمایه از مهم ترین تصمیم های بانک 
مرکزی است که می تواند این صنعت را متحول کند، در 
استودیو فرابورس ادامه داد: سیاست های بانک مرکزی 
در سال های اخیر برای بازار سرمایه خیلی خوب بوده 
است و یکی از دغدغه های مهم بازار سرمایه نرخ سود 
بی��ن بانکی بود که ای��ن نگرانی ها درحال حاضر وجود 
ندارد و ای��ن موضوع به دلیل هم��کاری و هماهنگی 
خوب رئیس کل بانک مرکزی با بازار س��رمایه اس��ت. 

عمیدی در ادامه با بررسی مزیت های مهم گروه بانکی 
گفت: گ��روه بانکی مزیت های مهم��ی دارد و یکی از 
آنها نقدش��وندگی بالای این گروه است چراکه بیشتر 
سهام بانک ها به خصوص بانک های بزرگ در پرتفوی 
شرکت های سرمایه گذاری بزرگ قرار دارد. مدیرعامل 
س��رمایه گذاری آینده اندیش��ان ایرانیان با اش��اره به 
ارزش بازار صنعت بانکداری در بازار سرمایه و مقایسه 
آن با س��ایر صنایع و گروه های ب��ازار گفت: با نگاهی 
واقع بینان��ه به ارزش بازار س��هام بانک��ی می توان این 
گ��روه را با توجه به دارایی ها و صورت های مالی، جزو 
 ارزان ترین صنایع بازار و به تبع آن برای سرمایه گذاری

ارزشمند دانست.

قانون توس��عه ابزارها و نهاده��ای مالی جدید، مصوب 
مجلس ش��ورای اسلامی بوده و برای لغو یا نقض یا نسخ 
یک قانون، باید دوباره مجلس ش��ورای اس��لامی قانونی 
ب��رای نقض یا لغو قان��ون قبلی مصوب کند و مادامی که 
این اتف��اق رخ نداده، کماکان قدرت م��اده قانونی قبلی 
پابرجا اس��ت. به گزارش بورس نیوز، بحث قیمت گذاری 
ف��ولاد در ب��ورس کالا این روزها حواش��ی زیادی در پی 
داش��ته و اصرار وزارت صنعت، معدن و تجارت به تعیین 
ن��رخ پای��ه بر مبن��ای ۷۰ درص��د cis، اجحافی در حق 
س��هامداران فولادی اس��ت . از س��وی دیگر تجربه نشان 
داده معمولا نرخ گذاری های دس��توری، س��بب کاهش 
نرخ مصرف کننده نشده و فقط رانتی عظیم برای عده ای 
خاص به همراه داش��ته است. سهامداران انتقادات زیادی 

به مداخله های این چنینی دارند و در چند روز گذش��ته، 
ش��اهد اعتراضات متعددی هم از سوی گروهی از فعالان 
بازار س��رمایه بوده ایم. اما س��والی که مطرح می شود این 
اس��ت که آیا به لحاظ قانونی، سهامداران حق اعتراض و 
شکایت دارند یا نه؟ حمید اسدی حقوقدان بازار سرمایه 
در گفت وگو با بورس نیوز در این باره بیان کرد: همان طور 
که مس��تحضر هس��تید، طبق م��اده ۱۸ قانون توس��عه 
ابزاره��ا و نهادهای مالی جدید، دول��ت باید کالاهایی را 
که در بورس کالا واردشده اند، از نظام قیمت گذاری خارج 
کن��د. البته این قانون، دارو را مس��تثنا کرده و دارو جزو 
مواردی اس��ت که دول��ت کماکان ام��کان قیمت گذاری 
آن را دارد. ام��ا درباره قیمت گ��ذاری فولاد که این روزها 
بحث داغ رس��انه ها و فضای مجازی شده باید گفت، این 

قیمت گذاری دس��توری، مغایر با قانون توس��عه ابزارها و 
نهادهای مالی جدید اس��ت. وی ادامه داد: قانون توسعه 
ابزاره��ا و نهادهای مالی جدید، مصوب مجلس ش��ورای 
اس��لامی بوده و برای لغو یا نقض یا نسخ یک قانون، باید 
دوباره مجلس شورای اس��لامی قانونی برای نقض یا لغو 
قانون قبلی مصوب کند و مادامی که این اتفاق رخ نداده، 
کماکان ق��درت ماده قانون��ی قبلی پابرجاس��ت بنابراین 
چنانچه شخصی علیه این قانون اقدامی انجام دهد، کاملا 
قابلیت رد و ابطال اقدام انجام شده در دیوان عدالت اداری 

وجود دارد. 
اس��دی افزود: دیوان عدالت اداری، مرجع رس��یدگی 
به ش��کایات از نهادها و س��ازمان های دولتی و نهادهای 
عمومی غیردولتی اس��ت و لذا اگر وزارتخانه ای تصمیمی 

مغای��ر با قانون اتخاذ کند )ک��ه در قیمت گذاری فولادی 
چنی��ن اقدامی به  وضوح نمایان اس��ت(، از طریق دیوان 
عدال��ت اداری از ۲ بخش قابلی��ت پیگیری و توقف دارد. 
این حقوقدان بازارس��رمایه تصریح کرد:  نخستین بخش، 
طرح دادخواس��ت ابطال دس��تور در دیوان عدالت اداری 
بوده و از طرف دیگر می توان دس��تور موقت منع اجرای 
این دس��تور را گرفت. اس��دی خاطرنش��ان کرد: دستور 
موقت از نظر حقوق��ی، جایگاه قانونی دارد؛ یعنی ممکن 
اس��ت فرآیند ابطال دستورالعمل در دیوان عدالت اداری 
چند ماهی به طول انجامد و باید دستور موقت توقف این 
دستورالعمل، می توان دستورالعمل مغایر با قانون وزارت 
صنع��ت، معدن و تجارت را لغو ک��رد تا از تضییع حقوق 

سهامداران جلوگیری شود.

 نسبت های مالی بنیادی 
»کپرور« افزایش یافت

شرکت فرآوری زغال سنگ پروده طبس در دوره منتهی به ۳۱ شهریور ماه ۱۳۹۹، در 
مقایس��ه با دوره ۶ ماهه سال گذشته افزایش ۱۳4 درصد درآمدهای عملیاتی، افزایش 
۲۵۳ درصد سود عملیاتی، افزایش درصد۲4۲ سود خالص، افزایش 4۷ درصد دارایی ها 

و افزایش ۶۰ درصد سود انباشته داشته است.
به گزارش س��نا، براساس صورت های مالی ۶ ماهه منتهی به ۳۱ شهریور ماه ۱۳۹۹، 
سرمایه شرکت فرآوری زغال سنگ پروده طبس ۵4۰ میلیارد ریال است و این شرکت 

تعداد ۵4۰ میلیون برگه سهم منتشر کرده است.
درآمده��ای عملیات��ی ش��رکت ف��رآوری زغ��ال س��نگ پ��روده طب��س در دوره 
۶ ماه��ه منته��ی به ش��هریور ۹۹ مبل��غ ۲ هزار و ۶۲ میلی��ارد و ۳۰4 میلی��ون ریال و 
هزینه ه��ای عملیات��ی نیز مبلغ یک ه��زار و 44۰ میلیارد و ۸۹۱ میلیون ریال اس��ت. 
 بخش اعظ��م درآمدهای »کپرور« از طری��ق فعالیت های عملیاتی و س��رمایه گذاری 

است.
ترکیب س��هامداران عمده ش��رکت فرآوری زغال سنگ پروده طبس عبارت است از: 
شرکت تکادو )۵۶.۳۷ درصد(، شرکت معدنجو )۲۰ درصد(، شرکت معادن منگنزایران 

)4.۳۹ درصد( و شرکت زغال سنگ نگین طبس )۲.۸4 درصد(
ن��کات با اهمیت گزارش فرآوری زغال س��نگ پروده طبس ش��رکت در دوره ۶ ماهه 
منتهی به ۳۱ شهریور ماه ۱۳۹۹ در مقایسه با دوره مشابه سال گذشته به شرح زیر است: 
افزایش ۱۳4 درصد درآمدهای عملیاتی، افزایش ۲۵۳ درصد س��ود عملیاتی، افزایش 
درصد۲4۲ س��ود خالص، افزایش 4۷ درصد دارایی ها، افزایش ۶۰ درصد سود انباشته، 
افزایش ۳۲ درصد حقوق مالکانه، افزایش بازده دارایی از ۱۸.۳۰ درصد به ۲۱.۹۶درصد، 

افزایش بازده حقوق صاحبان سهام ۳۰.۶۵ درصدبه ۳4.۸۹ درصد.

 »سکارون« 185ریال
 زیان تلفیقی شناسایی کرد

شرکت س��یمان کارون در اطلاعات و صورت های مالی میان دوره ای تلفیقی ۶ماهه 
برای هر سهم ۱۸۵ریال زیان شناسایی کرد.

به گزارش سنا، شرکت سیمان کارون در فعالیت ۶ماهه در صورت های مالی تلفیقی 
با سود انباشته ۹۷میلیارد ریالی، زیان هرسهم را ۱۸۵ریال اعلام کرد.

»سکارون« در این گزارش زیان عملیاتی را با رشد 4۳درصدی نسبت به مدت مشابه 
سال گذشته ۷۹میلیارد ریال و زیان خالص را با رشد ۷۰درصدی مبلغ ۳۸میلیارد ریال 

منتشر کرده است.
حسابرس و بازرس قانونی این شرکت مانده مخارج سرمایه ای طرح های توسعه گروه 
را در تاریخ صورت وضعیت مالی بالغ بر ۲هزار و ۹۰۷میلیارد ریال )ش��رکت اصلی یک 
هزار و ۸۸۹ میلیارد ریال( اعلام کرد که عمدتا شامل بهای تمام شده ماشین آلات طرح 
توس��عه، ساختمان های در جریان س��اخت خطوط تولید و هزینه های مالی طرح های 

توسعه گروه است.
در این ب��اره به دلیل عدم تأمی��ن منابع مالی مورد لزوم طبق برنامه زمان بندی اولیه، 
عملی��ات مربوط ب��ه تکمیل و راه اندازی طرح های توس��عه انجام نگرفت��ه و با توجه به 
تأخیر به وجود آمده در عملیات اجرایی ضمن آنکه دوره گارانتی ماش��ین آلات توس��ط 
س��ازنده خاتمه یافته، با توجه به هزینه های مالی و افزایش نرخ ها، در شرایط عدم ارائه 
ط��رح توجیهی جدید با توجه به ش��رایط فعلی اقتص��ادی، از چگونگی و زمان بازیافت 
س��رمایه گذاری انجام شده و میزان هزینه های مالی قابل انتساب به طرح های مذکور، 

اطلاعی حاصل نشده است.

 سهامداران نگاه
 یک ساله به بورس داشته باشند

یک عضو شورای عالی بورس با اشاره به وجه تمایز سرمایه گذاری در بورس با سپرده 
بانکی، گفت: بازار سرمایه دارای نوسان زیادی است و سرمایه گذاری در این بازار با نگاه 

کمتر از یک سال هیچ فایده ای ندارد.
ماشاالله عظیمی در گفت وگو با ایرنا بر سرمایه گذاری بلندمدت در بورس تاکید کرد و 
افزود: نگاه سهامداران برای سرمایه گذاری در بورس باید یک ساله باشد، سود بانکی که 
سرمایه گذاران از سپرده بانکی به مدت یک سال در نظر دارند را باید کف سرمایه گذاری 

در بورس قرار دهیم.
وی به نکته دیگر که باعث تمایز سرمایه گذاری در بورس شده است اشاره کرد و گفت: 
س��رمایه گذاران با هر میزان دارایی می توانند نس��بت به سرمایه گذاری در بورس اقدام 
کنند، این در حالی است که در وضعیت فعلی سرمایه گذاری در بازارهای موازی نیازمند 
میزان نقدینگی زیادی اس��ت که از توان بس��یاری از افراد برای س��رمایه گذاری در این 
بازارها خارج است.عظیمی با اشاره به نکته سوم سرمایه گذاری در بورس، ادامه داد: اگر 
سرمایه گذاران سپرده بلندمدت یک ساله را در بانک داشته باشند اما در مدت ۶ ماه اقدام 
به دریافت سپرده خود کنند سود سپرده از یک ساله به کوتاه مدت تبدیل می شود و به 
نصف سود تعدیل خواهد شد.عضو شورای عالی بورس خاطرنشان کرد: سرمایه گذاری 
در بازار سرمایه مانند بانک نیست و سود سرمایه گذاران در صورت برداشت سرمایه خود 
از این بازار کاهش پیدا نمی کند و در صورت فروش س��هام خود، بعد از دو روز س��رمایه 

افراد به صورت کامل به حساب آنها واریز خواهد شد.
وی اظهارکرد: س��هامداران باید در زمان سرمایه گذاری در بورس نسبت به تحلیل و 
بررس��ی سهام دقت نظر داشته باش��ند و براساس گزارش شرکت ها، سهامی را انتخاب 
کنند که از آینده خوبی برخوردارند و پیش بینی می کنند که چه میزان سود در اختیار 
آنها قرار می گیرد.  عظیمی خاطرنشان کرد: بازار جای نوسان است، نوسان های اخیر در 
بورس چندان معقول نیست و علت آن ناشی از متغیرهای بیرونی و دخالت های صورت 
گرفته در این بازار است. عضو شورای عالی بورس خاطرنشان کرد: سرمایه گذاری با نگاه 
کمتر از یک س��ال هیچ فایده ای ندارد، افرادی که بدون هیچ اطلاعاتی به این بازار ورود 
می کنند و صف خرید ایجاد می کنند در زمان اصلاح بدون هیچ تحلیلی به سرعت اقدام 
به فروش سهام و ایجاد صف های فروش می کنند که همین امر زمینه ایجاد نوسان شدید 

در بازار را فراهم می کند.
وی افزود: در چند روز اخیر تصمیمات حاکمیتی در زمینه نرخ گذاری، بازار را تحت 
تاثی��ر خود ق��رار داد، در حالی که ما این اقدام را قبول نداریم و به جز ایجاد روند منفی و 

عدم اطمینان نسبت به سرمایه گذاری در این بازار فایده دیگری ندارد.

رویخطخبر
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